
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1901. Första Kammaren. N:o 8.

Fredagen den 15 februari.

Kammaren sammanträdde kl. 2,30 e. m.

Justerades protokollet för den 8 innevarande månad.

Upplästes ett inlemnadt läkareintyg, så lydande:
Att ledamoten af Första Kammaren, bruksegaren herr Josua 

Kjellgren till följd af sjukdom är tills vidare urståndsatt att del
taga i riksdagsarbetet, får jag härmed intyga.

Upsala den 12 februari 1901.
Karl Arnell, 

legit. läkare.

Upplästes och godkändes lagutskottets förslag till [Riksdagens 
skrifvelser till Konungen:

n:o 1, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om ändrad lydelse af 4 kap. 11 § strafflagen;

n:o 2, i anledning af Kong]. Maj:ts proposition med förslag 
till lag, innefattande tillägg till förordningen den 6 februari 1819 
angående viss tid för klander af husesyn emellan enskild jordegare 
och landbo;

n:o 3, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om ändrad lydelse af 3 och 18 §§ i förordningen den 31 
oktober 1873 angående främmande trosbekännare och deras religions
öfning, samt

n:o 4, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om rätt till jagt, till lag om ändrad lydelse af 24 kap. 
13 § strafflagen och till lag om ändrad lydelse af 1 § i lagen 
angående tiden för nyttjandorättsaftals bestånd den 25 april 1889.
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Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
statsutskottets den 13 innevarande februari bordlagda utlåtanden 
n:is 2—4 och 30—34 äfvensom bankoutskottets samma dag bord
lagda utlåtande n:o 5.

Justerades ett protokollsutdrag för detta sammanträde, hvar
efter kammaren åtskildes kl. 2,41 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Lördagen den 16 februari.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades protokollet för den 9 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes

statsutskottets utlåtande n:o 7, angående regleringen af ut
gifterna under riksstatens sjette hufvudtitel, innefattande anslagen 
till civildepartementet; samt

bevillningsutskottets betänkanden:

n:o 3, i anledning af väckt motion om meddelande af be
stämmelser, åsyftande likställighet mellan svenskar och utländingar 
med hänsyn till arfsskatt i vissa fall;

n:o 4, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition n:o 33, an
gående ändrad ordning för upptagande i riksstaten af inkomst
titeln bevillning af fast egendom samt af inkomst; och

n:o 5, i anledning af väckt motion derom, att bränvinsutminu- 
tering måtte i tillämpliga delar likställas med handel med explo
siva varor.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet Riksdagens sist
lidna år församlade revisorers berättelse om verkstäld granskning 
af statsverkets jemte dertill hörande fonders tillstånd, styrelse och 
förvaltning år 1899-
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Herr talmannen tillkännagaf, att, sedan vice häradshöfdingen 
C. G. Barthelson på begäran entledigats från sin befattning såsom 
notarie i kammarens kansli, komiterade för tillsättande af kansliet 
i den sålunda uppkomna ledigheten antagit till notarie e. o. hof- 
rättsnotarien A. Cederborg.

Företogs val af tjugufyra valmän för anställande af före- 
skrifna val af dels fullmägtige i riksbanken och riksgäldskontoret, 
dels ock suppleanter för fullmägtige i nämnda bank och kontor; 
och befunnos, efter valförrättningens slut, hafva blifvit till valmän
utsedde:
herr Berg, Gustaf Axel, ......................................  med 95 röster,

» Bohnstedt ..........................................................  » 95 »
» Boström, F. A....................................................  » 95 »
» Brehmer .............................................................. » 95 »
» Ehrenborg .......................................................... » 95 »
» Ekströmer .......................................................... » 95 »
» Falk, C. Helmer................................................. » 95 »
» Grundberg.......................................................... » 95 »

friherre Klingspor, Carl ...............................................  » 95 »
grefve Lewenhaupt ...................................................... » 95 »
herr Lundeberg.......................................................... » 95 »

» Lundström.......................................................... » 95 »
» Lybeck................................................................. » 95 »
» Nisser ................................................................. » 95 »
» Pettersson, F. E................................................. » 95 »
» Budebeck............................................................. » 95 »

grefve Spens ................................................................. » 95 »
herr von Strokirch ................................................... » 95 »

» Weinberg .......................................................... » 95 »
» Wijk.................................................................... » 95 »
» Stephens ............................................................. » 94 »
» von Möller.......................................................... » 92 »
» Nilsson................................................................ » 92 »
» Wester................................................................  » 92 » .

Företogs val af sex suppleanter för kammarens valmän för 
anställande af föreskrifna val af dels fullmägtige i riksbanken och 
riksgäldskontoret, dels ock suppleanter för fullmägtige i nämnda 
bank och kontor; och befunnos, efter valförrättningens slut, hafva 
blifvit till suppleanter för kammarens ifrågavarande valmän utsedde:
herr Bandqvist ......................................................  med 80 röster,
friherre Rappe ............................................................. » 80 »

» Alströmer ....................................................... » 80 »



N:o 8. 4 Lördagen den 16 Februari.

herr Berg, Gustaf B....................................................... med 79 röster,
» Ridderbjelke............................................................ » 79 »
» Danckwardt-Lillieström ......................................... » 79 » ,

sedan ordningen mellan dem, som erhållit lika antal röster, hlifvit 
genom särskilda lottningar bestämd.

Yid förnyad föredragning af statsutskottets den 13 och 15 
innevarande februari bordlagda utlåtande n:o 2, angående regle
ringen af utgifterna under riksstatens första bufvudtitel, inne
fattande anslagen till kong], bof- och slottsstaterna, biföll kam
maren hvad utskottet i detta utlåtande hemstält.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande stats
utskottets den 13 och 15 i denna månad bordlagda utlåtande n:o 3, 
angående regleringen af utgifterna under riksstatens andra hufvud- 
titel, innefattande anslagen till justitiedepartementet.

Punkten 1.

Utskottets hemställan bifölls.

Löneförbätt- Punkten 2.
ring för vissa
tjensteman vid Herr Wieselgren: Herr grefve och talman, mina herrar!
fångvården, ^r med mycken tillfredsställelse, jag ser den första af stats

utskottet bär uttalade principen, den nemligen, att all sportel- 
inkomst bör i möjlig mån från nu förevarande lönestat afskaffas; 
men det är icke med lika stor tillfredsställelse, jag ser den andra 
princip, statsutskottet häfdat, den nemligen om lika pensioner för 
alla ifrågavarande tjensteman. Den principen tror jag icke hvila 
på fullkomligt säkra grunder; ty det är alldeles klart, att en så 
stor skilnad i tjenstebeställningarnas valör, som här förefinnes, må 
också kunna betinga icke allenast olika aflöningar, utan äfven olika 
pensioner. Principen om lika pensioner finnes ej heller genomförd 
för fångvårdsstaten i öfrigt — tvärt om; i fråga om fängelseföre- 
ståndarne vexla pensionsbeloppen ganska mycket.

Det är emellertid särskildt i fråga om två kamrerarebefatt- 
ningar, den ena vid Långholmens centralfängelse och den andra 
vid centralfängelset å Nya varfvet, som denna nya princip i till- 
lämpningen drabbar temligen hårdt. Vid dessa två fängelser finnas 
nemligen verkstäder för fångvårdens behof, verkstäder, der tillverk
ningen går till ganska höga värden och der besväret med arbets
produkternas kringsändande liksom ansvaret för magasineradt ma
terial, verktyg och dylikt hvilar just på kamrerarne. Som bevis
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på, hvilka belopp det galler, ber jag att få nämna, att å Lång- Lönefurbatt- 
holmen utgjorde vid 1900 års början behållningen i förråd, d. v. s. nnff fur visso. 
värdet af persedlar, 47,117 kronor 30 öre, medan inkomsten under 
året belöpte sig till 43,031 kronor 58 öre och värdet af behåll- (Forts) 
ningen vid samma års slut till 31,095 kronor 95 öre, hvadan alltså 
omsättningen under året uppgått till 59,052 kronor 93 öre. Dess
utom har en mängd — jag tror inemot ett hundratal — försänd
ningar af dylika persedlar och materialier under samma år derifrån 
utgått till öfriga fängelser. Detta ökar naturligtvis kamrerarens 
tjenstepligter ganska betydligt; och jag tror för min de], att man 
något för snäft behandlat denne tjensteman, då man frånkänt 
honom det ökade ålderstillägg, om hvilket Kong]. Maj:t gjort 
framställning.

Emellertid har nu statsutskottet proklamerat den anförda 
principen; men för att vara konseqvent, så att det icke skulle bli 
någon ojemnhet på grund af de olika tjenstemännens olika tjenste- 
valör, har statsutskottet föreslagit en minskning i arfvodet till kam- 
rerarne i Malmö och Landskrona med 200 kronor för dem hvar
dera. Ja, jag kan icke annat än säga, att om statsutskottet 
underlåtit att draga den konseqvensen, så skulle dessa båda kam
rerare och fångvårdsstyrelsen också, gissar jag, tagit det felet med 
mycket lugn; ty denna konseqvens skulle betydt föga eller intet 
för kronan, men den betyder ganska mycket för dessa tjensteman.

Då nu statsutskottet står enigt om det framlagda förslaget, 
som ju i åtskilliga punkter har stora fördelar med sig förknippade, 
kan jag icke tänka mig att vinna något på en tvekamp mot stats
utskottet; men min principmessighet tvingar mig dock att yrka 
bifall till Kongl. Maj:ts i ärendet afgifna förslag.

Eriherre Gripenstedt: Att chefen för ett embetsverk på allt 
sätt söker stå på sina underordnades bästa, är helt naturligt, men 
enligt min uppfattning borde så väl chefen för fångvårdsstyrelsen 
som de kamrerare, det gäller, känna sig mycket tillfredsstälda med 
det förslag, som här föreligger. Nästan allt hvad Kongl. Maj:t 
föreslagit på grund af framställning från fångvårdsstyrelsen är af 
utskottet tillstyrkt, med undantag endast för några smärre jemk- 
ningar i afseende å ålderstilläggen, hvilka af utskottet föreslås lika 
för alla, samt för den föreslagna nedsättningen med 200 kronor i 
arfvode till kamrerarne i Malmö och Landskrona.

Hvarför ålderstilläggen föreslagits lika, torde vara temligen 
klart. Herr generaldirektören sade visserligen, att det icke borde 
så vara, men hittills ha dock löner, ålderstillägg och pensioner 
varit lika för alla dessa kamrerare; och det synes, som om detta 
voro rigtigt i fråga om personer, tillhörande samma grad. Att 
besväret kan vara större eller mindre på olika platser, är ju gifvot, 
men derför äro också arfvodena olika satta; och det är så, som or- 
sättningen för det olika arbetet bör gifvas. Med minskade eller
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Löneförbätt- borttagna provisioner synas ålderstilläggen icke ha något att göra. 
ring för vula j)et var till ersättning för minskad afskrifningsprocent, som Kongl. 
^fång värdm. -^A) • ^ förra året föreslog ett extra tillägg till dessa kamrerare, och 

(Forts.) i år föreslås lönereglering med borttagande af alla provisioner;
men icke stiga dessa provisioner med tjensteåldern. Således kan 
jag ej finna, att ålderstilläggen i detta sammanhang böra ändras 
eller tillmätas olika. Enligt utskottets förslag bli lönerna 300 
kronor högre än förut, pensionerna bli också 300 kronor högre, 
arfvodena äro ganska betydligt ökade och ålderstilläggen blifva lika 
som förut. Om man jemför de löneförmåner, som enligt stats
utskottets förevarande förslag skulle tillkomma kamrerarne, med 
hvad som var föreslaget i fjor, så ställer det sig vida bättre i år. 
Om vi som exempel taga kamreraren vid Långholmens central
fängelse, hvilken här särskildt nämnts, så hade han enligt i fjor 
gjorda beräkningar 1,500 kronor i lön, 450 kronor i skrifvare- 
arfvode, i afskrifningsprocent, beräknad efter medeltalet för åren 
1884—1898, 685 kronor samt arfvode från kronohäktet 150 kronor, 
summa 2,785 kronor. I fjor föreslogs af Kongl. Maj:t 700 kronors 
tillägg, så att han skulle ha fått 3,485 kronor utom ålderstilläggen; 
enligt föreliggande förslag åter skulle han erhålla 3,800 kronor 
utom ålderstilläggen, således en icke oväsentlig ökning. På jem
förelsevis ännu fördelaktigare sätt ställer det sig för de öfrige kamre
rarne; och om man då dertill tager i beräkning, att de alla ha 
förmånen af fri bostad och vedbrand, synes det, som skulle icke 
deras löneförmåner vara för knappt tillmätta.

Jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Herr Wieselgren: Jag vill endast be att få påminna kam
maren om, att det förslag, som framlades i fjor, var baseradt på 
bibehållande af afskrifningsprocenten.

Friherre Gripenstedt: Jag ber att få erinra, att det var
som ersättning för minskad afskrifningsprocent; för utminuterings- 
procenten skulle enligt Kongl. Maj:ts förslag icke gifvas någon 
ersättning, enär denna procent icke ingått i beräkningen vid 1874 
års lönereglering och man ansåg, att, då kamrerarne blifvit be
friade från besväret med utminuteringen, de ej heller borde kunna 
göra anspråk på ersättning derför.

Efter det öfver läggningen förklarats härmed slutad, gjordes 
jemlikt de yrkanden, som derunder förekommit, propositioner, först 
på bifall till utskottets i föreliggande punkt gjorda hemställan, 
samt vidare derpå att kammaren, med afslag å utskottets hem
ställan, så vidt den skilde sig från Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda 
framställning, skulle bifalla denna framställning oförändrad; och 
förklarades den förra propositionen, hvilken upprepades, vara med 
öfvervägande ja besvarad.
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Punkten 3.

Lades till handlingarna.

Punkterna 4 och 5.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Punkten G.

Friherre Klingspor: Herr grefve och talman, mina herrar!
Då jag för några år sedan uttalade mitt tvifvel om, att lagbyrån 
funktionerade på tillfredsställande sätt, väckte detta ganska mycken 
misstämning. Emellertid har jag nu i denna punkt anledning att 
göra en anmärkning, som i viss mån sammanhänger med hvad då 
af mig yttrades.

För sju år sedan, år 1893, aflat Riksdagen en skrifvelse till 
Kongl. Maj:t i anledning af eu af mig väckt motion, afseende att, 
i anslutning till Riksdagens sträfvan att få all jord lika beskattad, 
skaffa bort frälseskatteräntorna så till vida, att der dylik ränta 
komme i vederbörande jordegares hand, skulle i lag förbjudas ett 
skiljande å nyo af räntan från jorden. Att denna fråga är af ganska 
stor betydelse, torde vara för kammaren bekant. Upprepade gånger 
hafva ju väckts motioner med hemställan, att dessa räntor skulle 
af staten inlösas på samma sätt, som skett med skattefrälserän- 
torna. Antalet af dylika räntor är ej heller så ringa; den jord, 
som frågan gäller, uppgår till 535 mantal, representerande ett taxe
ringsvärde, efter 1872 års taxeringsvärden, af en och en half mil
lion kronor. Af dessa finnes ungefär */» inom Upland, medan de 
öfriga äro fördelade på Småland, Östergötland, Yestergötland, Verm- 
land och Örebro län — inom öfriga län finnes endast ett fåtal; i 
Skåne exempelvis ingen och i Norrland så godt som inga.

Genom en sådan åtgärd som den af mig föreslagna skulle na
turligtvis en afveckling af denna fråga i väsentlig mån underlättas; 
och min framställning vann då i kammaren understöd af, bland 
andra, den nuvarande justitieministern, som ansåg, att en dylik 
lagstiftning till frågans lösande borde kunna åstadkommas. Ännu 
efter sju år har emellertid icke någon proposition i frågan blifvit 
synlig å kammarens bord. Jag har mig bekant, att för ett eller 
kanske halftunna! år sedan förelåg verkligen ett utlåtande i ämnet 
af lagbyrån — jag läste det också — men detta förslag var icke 
af beskaffenhet att verka effektivt i det af Riksdagen angifna syfte 
och har icke heller kunnat läggas till grund för någon kongl. 
proposition. När frågan nu förelegat så länge, så tyckes det väl, 
som, med ledning äfven af de anmärkningar, som antagligen fram- 
stäldes mot detta lagbyråns förslag, ett nytt förslag till frågans 
lösning borde hafva kunnat framkomma, men sådant har icke af-

Anslag till 
lagbyrån.



N:o 8. 8 Lördagen den 16 Februari.

Anslag till 
laqliyrån.
(Forts.)

hörts. Då jag tänker på det stöd, jag dock både i denna fråga, 
tänker jag med beklämdhet: när det går så med mors bästa barn, 
huru skall det då gå med de andra?

Jag har endast velat göra denna lilla påpelsning, i hopp att 
den antydda frågan måtte föras fram och blifva löst; och jag vill 
tillika erinra, att äfven vid denna riksdag motion blifvit, väckt 
om frälseskatteräntornas inlösen af staten, hvilket synes mig visa, 
att frågan är af ganska trängande natur.

Jag bar naturligtvis intet yrkande att göra.

Herr Unger: Herr grefve och talman, mina herrar! Sedan i 
Riksdagen framkommit åtskilliga motiverade uttalanden angående 
önskvärdheten af att institutionen lagbyrå måtte utbytas mot eu 
lagberedning, och sedan under årens lopp erfarenheten allt tyd
ligare hänvisat på nödvändigheten af att förändra system för lag
arbetets rationella bedrifvande, så kunde man hafva hyst någon 
förhoppning om, att regeringen vid denna riksdag skulle framlägga 
förslag i sådant syfte, nemligen om inrättande af en lagberedning, 
som kunde fritt och ostördt få egna sig åt utarbetandet af lagför- 
slag, mera omfattande och mera följdrigtiga än de förslag till 
smärre partiella förändringar, som föranledas af Riksdagens oupp
hörliga skrivelser angående ändring af än ett, än ett annat lag
rum, ofta lösryckt från sitt sammanhang med lagstiftningen i öf- 
rigt. Då detta nu emellertid icke skett, får man väl ändock icke 
antaga, att anledningen dertill varit något regeringens principiella 
underkännande af de skäl, som tala för en förändring i det af mig 
angifna syftet, utan har måhända dertill förefunnits någon sär
skild anledning, som till äfventyrs icke nästa riksdag är för handen.

Under sådana förhållanden, herr grefve och talman, har jag 
icke något yrkande att framställa. Jag har endast velat i stilla 
förbidan ännu en gång uttala en förhoppning derom, att regeringen 
ma,o snart sådant lämpligen kan ske, framkomma med förslag 
angående inrättande af en lagberedning, en fulltalig, väl aflönad, 
sjelfständig lagberedning.

Herr statsrådet Annerstedt: Med anledning af de båda före
gående talarnes anmärkningar skall jag be att få lemna ett par 
upplysningar.

Det förhåller sig nog så, som den förste talaren anförde, att 
under den tid, jag var ledamot af lagutskottet, jag deltog i Riks
dagens beslut angående en skrifvelse till Kongl. Maj:t i fråga om 
undersökning af möjligheten att sammanslå jordeganderätten och 
frälseräntan, der de kommit i samma hand, och att sålunda hindra, 
att de sedan åtskildes. Men jag ber att få fästa uppmärksamheten 
derpå, att lagbyrån och dess verksamhet icke i ringaste mån beröres 
af den vidare fortgången af detta ärendes behandling, i ty att frågan 
aldrig någonsin varit öfverlemnad till lagbyrån. Det är inom
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justitiedepartementet, som, efter det yttrande inhemtats från kam
markollegium, ärendet vidare behandlats. "Vid den behandlingen 
framgick det temligen tydligt, att, om man vill åstadkomma ett 
ovilkorligt förbud mot skiljande af jordeganderätten och frälserän- 
tan, detta förutsätter ganska genomgående och betydande förändrin
gar i fråga om lagstiftningen angående sakrätterna i vårt land. 
Det förhåller sig nemligen så, att frälseräntor äro intecknade och 
fortfarande kunna intecknas, och så snart detta är möjligt, är det 
också — för så vidt man icke skall göra inteckningshafvarenhem
ligen rättslös — nödvändigt att tillåta, att han, för att utfå sin 
inteckningsfordran ur frälseränta!!, får taga den i mät och sälja 
densamma. Derjemte tror jag icke, att jordegaren skulle vara belå
ten med ett stadgande derom, att, då frälseränta!! utmätes, äfven 
den fasta egendomen ovilkorligen skall tagas i mät och försäljas. 
Detta har gjort, att, då det visade sig vara förenadt med ganska 
betydande svårigheter att stadga ett ovilkorligt förbud mot att 
skilja den frälseränta och jordeganderätt, som en gång kommit till
sammans, man ansett saken vara möjlig att genomföra allenast sa till 
vida, som frälseränta icke vore intecknad. Detta skulle då leda derhän, 
att det måste bero på jordegaren sjelf att anmäla, att hans frälse
skattehemman — sedan jorden och räntan blifvit i hans hand för
enade — vore af beskaffenhet, att någon särskild inteckning i frälse- 
räntan icke förekom, samt att begära, att förhållandet skulle an
märkas i lagfartsprotokollet, hvarefter jorden och räntan icke skulle 
kunna vidare åtskiljas. Ett förslag i denna rigtning har uppgjorts 
och sedermera granskats af högsta domstolen. Mot förslagets 
detaljbestämmelser hade högsta domstolen just ingenting att erinra; 
men högsta domstolen anmärkte enhälligt, att en lag, så affattad, 
voro af så ringa praktisk betydelse, att högsta domstolen fann sig 
böra afstyrka framläggande af proposition derom för Riksdagen. 
Jag förmodar, att kammaren finner det rätt naturligt, att under 
sådana förhållanden, och då, efter regeringens uppfattning, något 
oafvisligt behof af en lagstiftning i den rigtning, som ifrågasatts, 
för närvarande icke är för handen, man icke föreslår Kongi. Maj:t 
att framlägga proposition i ärendet. Detta iir anledningen, hvarför 
någon sådan ännu icke hörts af. — Utaf högsta domstolens ytt
rande framgår också — åtminstone kan jag för min del icke tolka 
det på annat sätt — att högsta domstolen icke uttalat någon 
bestämd uppfattning om möjligheten af att åstadkomma en så ovil
korlig lagstiftning, som den förste talaren kräfver.

Under sådana förhållanden synes det mig vara uppenbart, att 
åtminstone lagbyrån icke kan läggas till last hvad som försiggått 
i den fråga, som nu bragts å bane.

Jag har härmed äfven velat fästa uppmärksamheten derpå, att 
en lagstiftning i den af don förste talaren förordade rigtningen 
ovilkorligen måste föra med sig ganska betydande ingrepp i sak- 
rättsegarnes fria disposition öfver sina sakrätter i vissa fall.

Lördagen den 16 Februari.

Anslag till 
laabyrän. 
(Forts.)
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Anslag till 
lagbyrån. 
(Forts.)

Hvad åter angår den andre talarens anförande, hade jag redan 
i fjor tillfälle att påpeka ett förhållande, som jag i år endast önskar 
att få ytterligare betona. Jag hade då tillfälle att, när denna fråga 
behandlades, anmärka, att, derest Riksdagen ifrågasatte en gemen
sam skandinavisk lagstiftning, detta skulle utöfva ett väsentligt 
inflytande på frågan angående tillsättande eller icke tillsättande af 
en lagberedning. Jag antog nemligen, att Riksdagen icke skulle 
vara benägen att hafva dels en internationel komité, dels en lag
beredning och, för det tredje, en lagbyrå. Ty så länge Riksdagen, 
så ofta som sker, skrifver till Kongl. Maj:t och begär ändring uti 
särskilda lagbestämmelser, så föreställer jag mig, att, äfven om 
man under något år skulle kunna undvara en lagbyrå, behofvet 
deraf snart a nyo niaste fyllas. — Sedermera beslöt Riksdagen eu 
skrifvelse till Kongl. Maj:t, deri Riksdagen begärde åtgärders vid
tagande för åstadkommande af, så vidt möjligt, för de skandinaviska 
länderna gemensam lagstiftning på handelsrättens område. Dermed 
är, enligt mitt förmenande, antydd den väg, på hvilken för när
varande lagstiftningsarbetet torde böra ordnas. Underhandlingar 
angående den ifrågasatta, gemensamma lagstiftningen pågå för när
varande, och innan dessa afslutats, kan något bestämdt i frågan 
icke för Riksdagen anföras. På dessa skäl synes mig regeringens 
förslag att i år göra framställning om anslag till lagbyrån icke 
böra från Riksdagens sida blifva föremål för något klander.

Friherre Klingspor: Af hvad herr justitieministern anförde
torde framgå, att någon lagstiftning med anledning af den omtalade 
riksdagsskrifvelsen svårligen torde vara att för Riksdagen förvänta, 
och jag kan icke annat än beklaga detta. Frågan har väckts icke 
i jordbrukarnes intresse, utan mera ur synpunkten af statens in
tresse för att bespara statsverket utgifter på 2 å 3 millioner. Om 
icke detta kan genom lagstiftning förhindras, kommer säkerligen 
tryck att göra sig gällande från många håll och med ökad styrka.

Herr Unger: Jag ber att mot hvad herr justitieministern 
sist yttrade få erinra, att jag icke framstält något klander mot 
regeringen, derför att detta förslag icke framkommit, utan jag en
dast uttalade en vördsam förhoppning, att regeringen, så snart det 
lämpligen läte sig göra, ville framkomma med förslag till inrättande 
åt en lagberedning. Icke kan väl en sådan vördsam hemställan anses 
innefatta något klander mot regeringen.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad ut
skottet i förevarande punkt hemstält.

Punkten 7.

Utskottets hemställan bifölls.
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Punkten 8.

Lades till handlingarna. 

Punkterna 9 och 10.

Hvad utskottet hemstält bifölls. 

Punkterna 11 och 12.

Lades till handlingarna.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande stats
utskottets den 13 och 15 innevarande månad bordlagda utlåtande 
n:o 4, angående regleringen af utgifterna under riksstatens tredje 
hufvudtitel, innefattande anslagen till utrikesdepartementet.

Punhten 1.

Friherre Gripenstedt: Jag ber att få yrka afslag å utskottets 
hemställan och bifall till reservationen, hvari förordas Kongl. Maj:ts 
proposition oförändrad.

Herr Ljungberg: Jag ber att få yrka bifall till stats
utskottets betänkande.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjordes i en
lighet med de yrkanden, som derunder förekommit, propositioner, 
först på bifall till hvad utskottet i nu föredragna punkt hemstält 
samt vidare derpå att kammaren skulle antaga det förslag, som 
innefattades i den vid punkten afgifna reservation; och förklarades 
den senare propositionen vara med öfvervägande ja besvarad.

Punkterna 2 och 3.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Punkten 4.

Lades till handlingarna.

Punkten 5.

Friherre Gripenstedt: Som kammaren behagade finna, hafva 
11 af utskottets ledamöter reserverat sig i donna punkt. Säker
ligen hade icke en enda af dem gjort det, så vidt de kunnat öfver
tyga sig om, att fredssakon verkligen skulle gagnas genom ett bi
fall till motionen. Men det hafva vi haft svårt att tro, och det

Ang. tredje 
hufoudtitelns 

ordinarie 
anslag.

Ifrågasatt 
anslag till 
den inter
nationella 

fredsbyrån i 
Bern.
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Ifrågasatt 
anslag till 
den inter
nationella 

fredsbyrån 
Bern. 

(Forts.)

synes af motiveringen, som om majoriteten inom utskottet icke 
heller skalle hafva varit så synnerligen stark i denna tro. För 
min del anser jag det hela blott såsom en demonstration -—- må 

i vara ganska oskyldig, men fullkomligt gagnlös och obehöflig, ty 
Sveriges fredskärlek torde stå utom allt tvifvel. Dessutom har, 
sedan motionen sista gången var före, Sverige deltagit i freds
kongressen i Haag och bidrager årligen till kostnaderna för en per
manent fredsbyrå derstädes. Detta synes mig ensamt i och för sig 
vara alldeles tillräckligt skäl att äfven nu afstyrka herr Wavrin- 
skys motion, och får jag derför yrka afslag å utskottets hemställan.

Herr von Friesen: Statsutskottets förslag att understödja den 
internationella fredsbyrån i Bern med 750 kronor skulle här i dag 
hafva haft en både mera kompetent och mera auktoritetskraftig 
försvarare, om icke den ledamot af kammaren, som jemte mig var 
för saken, en representant på blekingebänken, i dag vore förhin
drad att här närvara. Han är militär och således mera kompetent 
i denna fråga. Då jag nu är ensam, skall jag bo att få yttra blott 
några få ord.

Skälet till, att jag ansett detta understöd till den internatio
nella fredsbyrån i Bern böra lemnas, har varit det, att det enligt 
min åsigt är en bildad nation värdigt att uttrycka sympatier för 
det mensklighetens stora ideal, som heter »en allmän verldsfred». 
Att alla här närvarande anse detta ideal vara stort och vackert, derom 
är jag lifligt öfvertygad. Men, säger man, detta ideal kan ju aldrig 
upphinnas. Sant, men, mina herrar, så är det med de menskliga 
idealen i allmänhet; de kunna icke upphinnas, och dock ve oss, 
om vi icke hade dem. Yår uppgift är att efter vår svaga förmåga 
sträfva efter deras förverkligande, så långt möjligt är. Och just i 
dessa dagar, då litet hvar bland oss känner det såsom en helig och 
dyrbar pligt att bringa stora offer för landets försvar, just nu trän
ger sig nog också på mången tanken på, hvilken härlig sak freden 
är och huru lyckligt det vore, om man kunde närma sig detta 
stora mål. Det är derför, som jag ansett, att man borde uttrycka 
sina sympatier för freden genom att bevilja detta lilla anslag.

Nu invändes det, att här är fråga om ett ensJdldt företag, ett 
utländskt företag, och ett företag, hvarom med skäl kan frågas, 
hvilka dess praktiska resultat äro.

Men det är ju i allmänhet så, att de menskliga idealen i för
sta hand främjas genom privat initiativ. Det är i allmänhet en
tusiasmen, som tager de menskliga idealen om hand, stundom med 
öfverdrift, ofta utan klokhet, men dock i allmänhet med den fram
gång, som hänförelsen gifver.

Man säger, att det är en utländsk byrå, men man bör hellre 
säga, att det är en internationel byrå. Frågan om en allmän 
verldsfred är icke en enstaka nations, utan en mensklighetens an
gelägenhet. Den är en fråga, som rör »nationernas nation», och
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det är icke oafsigtlig^ som denna byrå fått sitt säte i det bila 
neutrala landet Schweiz, som utgör likasom Europas hjerta.

Men, frågas det: hvad blir det praktiska resultatet åt denna 
byrås verksamhet? Ja, derom torde ännu icke vara mycket att 
säga, men hufvudsaken är, att idén hålles uppe. Genom skrifter, 
genom möten och fredlig agitation främjas Klen. Redan detta kan 
vara värdt det lilla offer, som begäres, ett offer af 750 kronor pa
idéernas altare. .

Det är på den grunden jag ber att fa yrka bifall till stats
utskottets förslag.

Herr Fränekel: För min del skall jag icke följa den siste 
ärade talaren uti hans entusiastiska föredrag om de önskningar, 
som här skulle besjäla oss för fredens upprätthållande, ty derom 
anser jag, lika med honom, att icke många ord behöfva spillas; 
men jag skulle vilja fråga den ärade talaren sjelf, om lian anser, 
att svenska Riksdagen bör opinera i fredssaken genom beviljande 
af ett anslag å 750 kronor såsom bidrag till internationella freds
byrån i Bern. Denna fråga har tvenne särskilda gånger förut vant 
föremål för pröfning. Första gången blef den utan vidare afslagen, 
men förekom, såsom redan är nämndt, vid påföljande riksdag, da 
den afslogs i Första Kammaren utan votering; vid den gemensamma 
voteringen, hvarvid i båda kamrarne afgåfvos, om jag minnes ratt, 
sammanlagdt 204 röster för afslag emot 158, voro siffrorna i Första 
Kammaren 131 röster för afslag och 10 för bifall. Man skulle så
lunda kunna anse, att, då motionären nu ansett tiden å nyo vara 
inne att framlägga frågan för Riksdagen, han da bort hafva mycket 
grundad anledning dertill, men han är nog upprigtig att i sin egen 
motivering framhålla, att det mål, hvarefter fredsvännerna straf- 
vade, redan blifvit vunnet i viss, om än ringa, män genom upprät
tandet af den internationella, permanenta skiljedomstolen i Haag. 
Han erkänner således, att frågan numera kommit i ett nytt mera 
officielt läge, och jag hado trott, att detta hade bort mana honom 
att icke vidare besvära kamrarne med en sådan motion som den 
föreliggande. Det oaktadt har han nu gjort det samt till och med 
fått en liten majoritet för densamma i statsutskottet, ehuru ej hel
ler utskottet kunnat gå längre än till följande yttrande: »ehuruväl 
utskottet derföre nu lika litet som vid föregående tillfällen lian anse 
fullt tillfredsställande utredning vunnen derom, att genom ifråga
varande byrå något för fredssakens framgång verkligen fruktbrin
gande arbete blifver utfördt», anser utskottet, att vi har icke kunna 
underlåta att opinera för freden genom beviljande af ifrågavarande 
anslag.» Men, mina herrar, det är icke anslaget det gäller, utan 
formen, och donna form har man på mycket bättre sätt uppnatt 
genom det, vid bifall till punkten 3 af detta betänkande, beviljade 
anslagsbelopp, hvarmed regeringen efter samråd med utländska re
geringar ansett lämpligt att bestrida Sveriges andel i kostnaden
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för upprättandet af en internationel fredsbyrå i Haag. Jag tror. 
att den ärade förste talaren, som här yttrade sig å reservanternas 
vägnar, fullkomligt klart för kammaren framlagt det ytterligare 

i skal, som föreligger för afslag i denna fråga, nemligen det, att sa
ken nu kommit i sitt rätta formella läge och endast bör såsom en 
formfråga behandlas.

. . -^a grund af dessa skäl anballer jag, herr talman, om propo
sition å bifall till motionen.

Efter härmed slutad öfverläggning afslog kammaren hvad ut
skottet i den föreliggande punkten hemstält.

Lördagen den 16 Februari.

Vid förnyad föredragning af statsutskottets den 13 och 15 
innevarande februari bordlagda utlåtanden:

n:o 30, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående 
afsöndring af mark från förra militiebostället 1 mantal Tibble 
n:o 4 i Vestmanlands län m. m.,

n.o 31, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående jord- 
afsöndring från den under kronoparken Sjögared lydande egendomen 
bträngsered Storegården i Elfsborgs län,

ni° \ anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående be
viljande af vissa förmåner för enskilda jernvägsanläggningar,

n.o 33, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående stats
bidrag för utrotande af ollonborrar, och

n:o 34, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående be
redande af lånemedel till fortsatt utveckling af statens telefon
väsende,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemstält.

Vid förnyad föredragning af bankoutskottets den 13 och 15 i 
denna manad bordlagda utlåtande n:o 5, angående ifrågasatta än
dringar i reglementet för riksbankens styrelse och förvaltning samt 
med anledning deraf föreslagna förändringar i gällande aflönings- 
stat för fullmägtige i riksbanken, biföll kammaren hvad utskottet 
i detta utlåtande hemstält.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande bevill
ningsutskottets den 12 och 13 innevarande februari bordlagda 
betänkande n:o 1, angående vissa delar af tullbevillningen.
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Punkt en 1. Ifrågasatt 
borttagande af

Herr Boström
. „„ „ ,. i t- e< ,. , . tullen dGustaf: Da förGliggaudo flaga enligt min omaien majs.

uppfattning är af en viss vigt,"och dertill kommer, att jag så
som då varande ledamot af Konungens råd har varit med om den 
skrifvelse af den 6 juni nästlidet år, hvilken här står i betänkan
det omnämnd, och hvarigenom anbefaldes en utredning i ärendet, 
hvilken jag hoppades och trodde skulle leda till borttagande af 
gällande tull å majs samt till lagbestämmelser i fråga om dess an
vändning vid bränvinstillverkningen, får jag anhålla om till
stånd att nu upptaga kammarens tid för att, så godt jag kan, söka 
ådagalägga, att ett bifall till motionen är önskvärdt samt utan 
äfventyr torde kunna lemnas.

Det torde då först åligga mig att påvisa de fördelar, som skulle 
uppstå genom majstullens borttagande. Yi veta allt för väl, att 
icke blott vår export af smör, utan äfven af fläsk och lefvande 
svin gått tillbaka liksom äfven utförseln af gödkreatur, slagtad 
boskap och kött. Men denna tillbakagång betyder enligt mitt för
menande icke, att jordbruket gått tillbaka eller statt stilla, tvärt 
om tror jag det lätt kunna påvisas, att äfven der framsteg egt 
rum, men det vill synas mig, att framstegen borde hafva varit 
större, samt att ett moment, och ett vigtigt moment, hvarför det 
icke kunnat ske, är att finna i den omständigheten, att våra landt
brukare saknat det stöd och den hjelp uti sitt arbete, som de skulle 
hafva i ett billigt foderämne sådant som majs. Yi behöfva blott 
vända oss till vårt grannland Danmark för att se, huru der, med 
en mycket stor import af detta foderämne, exporten af landtbruks- 
produkter trots en mycket ökad konsumtion inom landet på alla 
områden visar en stadig stegring. Yi hafva vidare en artikel ägg 
t. ex., såsom det kan synas en rätt obetydlig artikel, med hvilken 
dock rätt stora affärer göras i Danmark. Äfven i Norge har im
porten af denna vara så godt som afstannat samt är på väg att 
vända sig till export. Hos oss har det gått alldeles motsatt väg; 
från att hafva varit ett exporterande land hafva vi blifvit ett im
porterande.

För öfrigt hafva vi att tänka på en ytterligare omständighet 
af icke ringa betydelse. Vi veta, att vår handelsbalans under se
nare tider varit allt annat än gynsam. Det vore derför af stor 
vigt ej blott för landtbruket, utan ock för landet i dess helhet att 
ställa så till, att exporten ökades med några millioner för att der
igenom förbättra den ogynsamma ställningen. Ty om man också 
till en början kan hjelpa sig fram genom upptagande af lån, är 
denna utväg i längden icke tillfyllestgörande; man måste tillse, 
att exporten ökas.

Nu tror jag icke heller många förneka, att det skulle vara 
ytterst gynsamt, om majs tingo tullfritt importeras, mon man för
menar tillika, att det voro förenadt med sa stora olägenhotor, att



N:o 8. 16 Lördagen den 16 Februari.

Ifrågasatt dessa uppväga de fördelar, som kunna påvisas. Af olägenheterna 
Hund "/skulle vi då först> enligt utskottets åsigt, hafva den, att majstnl- 

Omalen majs. i6118 borttagande komme att rubba det förhållande mellan tullarne 
(Forts.) å malen och omalen säd, som en gång är fastslaget och af vigt att 

bibehålla. Så vidt jag vet, användes majsmjöl till menniskoföda 
alls icke ^eller i ytterst ringa grad, och jag tror mig kunna göra 
detta påstående, då mig veterligen icke förekommer inblandning af 
majsmjöl i hvetemjöl. Såsom herrarne veta, är priset å majs lägre 
än priset å hvete, och inblandning af det billigare slaget mjöl skulle 
således redan nu, om sådant läte sig göra, vara förenad med för
tjenst för qvarnegarne. Men som bekant, äro konsumenterna i all
mänhet ett nogräknadt slägte, som sätter värde på att få den fina
ste och bästa vara. Det later sig således icke göra att åtminstone 
i nämnvärd grad inblanda majs- i hvetemjöl, och det tinnes, enligt 
min åsigt, ingen anledning att befara, att majsen, om den blefve 
ännu billigare, skulle komma att i afsevärd mängd användas till 
bröd, hvadan borttagandet af tullen å majs således icke torde nämn- 
värdt inverka på hvetepriset.

Jag kommer nu till en omständighet, som utskottet alldeles 
icke berört, nemligen frågan om bryggeriernas konsumtion af majs- 
preparat. Jag vet, att sadana äro föremål för lifligt utbjudande 
af agenter till ^användning vid bryggerierna; jag vet dock icke, 
om dylika i någon större utsträckning kommit till användning, 
men den omständigheten, att bevillningsutskottet icke berört denna 
fråga, gifver mig anledning till förmodan, att denna användning 
icke är af någon större betydelse.

Det gravaste skälet emot ett borttagande af tullen å majs, 
hvartill jag nu kommer, är väl det politiska, att det nemligen 
skulle vara ett ingrepp i det bestående tullsystemet, hvilket man 
med alla krafter vill undvika. Nu kan jag väl säga, att jag kan
ske lika mycket som någon annan person varit verksam vid åstad
kommandet af det tullsystem, som för närvarande råder, och jag 
kan äfven försäkra, att mitt intresse för dess vidmagthållande är 
lika lifligt som någon annans, men jag påstår, att om man vill bi
behålla detsamma, bör man vidtaga de förändringar i gällande be
stämmelser, som kunna finnas möjliga och lämpliga. Låter man 
systemet öfvergå till dogm, kommer det såsom andra dogmer att 
slutligen falla; får det åter vara hvad det bör vara, en praktisk 
sak, som kan förändras allt efter som förhållandena ändra sig, 
kunna vi hafva förhoppning, att det mycket länge blir bestående. 
Det ingår ju för öfrigt i ett protektionistiskt tullsystem, att half- 
fabrikat — och såsom sådant räknar jag detta foderämne — 
böra så billigt som möjligt införskaffas i riket, för att på detta 
sätt möjlighet må beredas till framställande af fullgoda och billiga 
exportartiklar. Men jag förstår väl, att de, som äro emot saken i 
och för sig sjelf, finna ett ytterligare stöd för sin uppfattning i det
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af chefen för kontrollbyrån afgifna utlåtande, som finnes betän
kandet bilagdt.

För min del har jag icke satt särskildt värde på auktoriteter, 
och under den tid, jag var ledamot af Konungens råd, har jag icke 
fått anledning att ändra denna min uppfattning. Jag har alltid 
funnit mig bäst af att söka se hvarje sak med egna ögon, så långt 
sig göra låter, samt derefter pröfva och döma. Hvad föreliggande 
fråga angår, kan jag icke komma till dep uppfattning, att chefen 
för kontroilverket anfört skäl, som kunna gifva anledning att af
stå föreliggande förslag. Jag vill nu icke beröra första delen af 
utlåtandet, der det talas om olika pris å majs och potatis samt 
deras inflytande på förbrukningen af ifrågavarande råämnen för 
bränvinstillverkning, ehuru den här framstälda redogörelsen skulle 
kunna gifva anledning till den slutsatsen, att majs med fördel an
vändes i stället för potatis, endast när potatisskörden slagit fel, och 
att således den under goda potatisskördar ej kan konkurrera med 
denna vara.

Enligt mitt förmenande torde dock förhållandena under senare 
tid genom förbättrade och billigare kommunikationer hafva förän
drats, och jag vill således icke draga den nämnda slutsatsen. Jag 
tror fast mer, att, om majsinförseln blir tullfri, bränvinstillverkning 
med majs såsom råämne måste åsättas en särskild beskattning. 
Tvenne utvägar hafva dervid af chefen för kontrollbyrån angifvits, 
och den ena skulle vara den att öka beskattningen å produceradt 
bränvin, hvari majs kommit till användning, men han är icke gyn- 
samt stämd för denna utväg och, såsom jag föreställer mig, med 
full rätt, ty det är klart, att om beskattningen ökas å bränvin, 
som delvis producerats af majs, blir det ett tvång att i största 
möjliga utsträckning använda majs såsom råämne, men det vore 
just motsatsen till hvad man med beskattningen önskar åstadkomma. 
Den saken tror jag sålunda vara fullkomligt klar. Men då han 
sedermera finner det vara förenad! med stor svårighet att lägga 
extra afgift å majs, när den inmäskas för bränvinstillverkning, är 
jag icke fullt enig med honom. -lag ber härvid få fästa uppmärk
samheten derpå, att man redan nu, om icke per kilo, dock per 
deciton kan uppgifva, huru mycket majs användes vid bränvins- 
tillverkningen, och sådant lärer väl äfven kunna gå för sig efteråt, 
sedan majsen såsom råvara bl if vi t belagd med särskild afgift. Nu 
finnes här i betänkandet uppgifvet, att majsen lämpligast mäskas 
in såsom helkokt, och efter som det är fördelaktigt att använda 
majs i donna form, kommo detta sätt antagligen att få största an
vändningen. Det torde således icke komma att möta svårigheter 
att urskilja detta råämne från annat. Man skullo då kanske med 
visst fog kunna fordra, att vid tillverkning af bränvin förbruk
ning af majs i form af mjöl skulle förbjudas, men i fall ett sådant 
förbud skullo medföra svårigheter och man skulle vilja bibehålla 
rättigheten att använda majs -äfven malen, ser jag icke något ondt
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Ifrågasatt deri, ty jag föreställer mig, att den då skulle inmäskas krossad 
borttagande af ej]er gröpad, och man kunde då af skalen se, om majs eller något 

tullen a anna^. sädesslag vant använda Sådant bör icke vara svårt att ur- 
(Forts.) skilja för en kontrollör med öppna ögon samt normalt utrustad.

Den enda svårigheten skulle uppstå, i fall inmäskning skedde af 
finsiktadt mjöl, då skalen vore frånskilda, men först och främst 
kostar man icke på sig utgifter för mjölets siktning, om sådant 
icke behöfvos. Vidare är det klart, att om kontrollören finner, 
att finsiktadt mjöl användes, ehuru han vet, att säden lämp
ligast användes hel, har han genast deri anledning att misstänka 
underslef. Det bör då ej vara omöjligt för honom att konstatera, 
om inblandning af majs egt rum, i synnerhet som sådant måste ske 
i stor skala för att blifva lönande, för att nu ej tala om de straff
bestämmelser, för hvilka bränvinsbrännaren utsätter sig. Sanno
likhet torde således icke finnas för, att någon skulle göra sig skyl
dig till försök att på detta sätt undandraga sig beskattning. Nu 
kunnen I, mina herrar, möjligen finna det förmätet af mig att i 
detta ämne uttala ett bestämdt påstående, då jag icke är tekniskt 
bildad, men jag vill fästa uppmärksamheten derpå, att här icke är 
fråga om bränvinstillverkningens teknik. Hela frågan är den: kan 
jag ställa så till, att, innan något införes i den lokal, der mäsk- 
ningen eger rum, tillfälle beredes att konstatera, hvad der föres 
in. Jag tror, att man icke behöfver vara tekniskt bildad, endast 
en praktisk menniska, för att kunna påstå, att nog låter det sig 
göra. Sätt dertill två ä tre kontrollörer, vittnen, vaktare eller 
hvad man vill kalla dem; ej bör denna anordning möta oöfvervin- 
neliga svårigheter. Särskildt ber jag få påkalla uppmärksamheten 
derå, att finansministern i sitt yttrande angående sättet för an
skaffande af medel för den nya härordningen ifrågasätter maltskatt. 
Hvarje gång malt tages in på bryggeri, skulle det vägas upp af 
statens kontrollör och sedan beskattas. Nu frågar jag: kan det vid 
bryggerierna, der man kokar Öl, utan svårighet konstateras, hvad 
der intages, hvarför skulle det icke kunna ske vid brännerierna, 
der det tillverkas bränvin? Det förefaller mig, att, då det går för 
sig på ena stället, det icke bör vara omöjligt på det andra.

Jag har nu sagt, hvarför jag anser en förändring nyttig, och 
att denna låter sig genomföras, och jag har nu att bestämma, till 
hvilket yrkande jag vill komma. Tre reservationer föreligga här, 
den första af herr Fredholm, som yrkar, att tullsatsen må nedsättas 
till 2 kronor pr 100 kg., den andra af herr Bromée, som hemställer, 
att Riksdagen måtte bifalla motionen, samt den tredje, herr Bro
dins reservation, afseende en skrifvelse till Kongl. Maj:t. Jag kan 
icke vara med om herr Fredholms förslag; jag förstår icke hvad hans 
tullnedsättning skulle tjena till; det är ett palliativ, hvarken hackadt 
eller målet, att nedsätta denna tull. Jag skulle hellre vilja vara 
med om bifall till motionen, men det är i sjelfva verket en oegent
lighet att, på samma gång man erkänner behöfligheten af förän-
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dringar i bränvinstillverkningsförordningen, icke göra frågorna Ifrågasatt 
samtidigt till föremål för undersökning och pröfning. Jag tror det borttagande af 
derför vara lämpligast och bäst, om kammaren beslöte en skrifvelse om^ie™majs 
till Konungen. Så mycket förarbete, som i frågan redan är gjordt, (Forts.)
och då riksdagen är så litet framskriden, kunde man hafva för
hoppning, att Kongl. Maj:t icke skulle få stora svårigheter att 
öfvervinna, om Kongl. Maj:t till äfventyra redan till innevarande 
Riksdag ville inkomma med förslag i ärendet, hvilket jag för min 
del skulle finna synnerligen önskvärd!.

Herr grefve och talman, jag anhåller om proposition på bifall 
till skrifvelseförslaget.

Friherre De Geer: Jag är redan förekommen af den ärade
talare, som nyss i frågan uppträda och skall derför icke länge upp
taga kammarens tid. För min del tror äfven jag, att en kontroll 
rörande förbrukning af majs vid bränvinsbränning lätteligen skall 
kunna anordnas och att man icke bör vara allt för ängslig att 
möjligen bereda bränneriegarne någon liten svårighet eller olägenhet.
Antingen kan man låta bränvinstillverkningen beskattas högre, 
då majs dervid användes, eller upptaga särskild afgift för de qvan- 
titeter majs, som förbrukas, hvarvid majsen kan förvaras under 
kronans lås. Det gifves många olika sätt, hvarpå saken kan ordnas, 
och anhåller jag således att få förena mig med den föregående 
talaren i det af honom gjorda yrkandet.

Herr Bergendahl: Såsom herrarnekunna se af betänkandet, 
hafva samtliga s. k. protektionister inom utskottet varit med om 
att afstyrka motionen.

Den protektionistiska grundsatsen natt den inhemska mark
naden hör hevaras åt de produkter, som inom landet kunna åstad- 
kommasn hafva vi velat häfda, och hafva vi trott oss här vid lag 
hafva gett ett sant uttryck af de skyddsvänliga åsigter, som 
hysas af denna kammares majoritet, men det ser nästan ut, som om 
vi häruti i viss mån misstagit oss.

Motstånd mot våra bemödanden att upprätthålla vårt nu
varande tullpolitiska system har kommit från den framstående 
ledamot af kammaren, som först hade ordet, en representant, som 
gått i spetsen för dettas upprättande och i så hög grad bidragit att 
göra detsamma till hvad det nu är. Att från detta håll en så 
allvarlig rubbning af bestående förhållanden i frågasättes och förordas, 
hade jag ej väntat mig och säkerligen ej heller öfriga utskotts- 
ledamöter från donna kammare.

Det har nog på senare tider, besynnerligt nog, äfven från 
protektionistisk sida uttalats önskan om majstullens borttagande; 
dock har i sammanhang dermed framhållits nödvändigheten af att 
utfärda vissa föreskrifter vid bränvinsbränning af majs till skydd 
för landets potatisodling, som ansetts ensam vara berörd af denna
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ifrågasatt majstull, och samma mening tycks äfven omfattas af reservanterna 
borttagande »/liksom af den högt ärade talaren på stockholmslänshänken, som 

tullen a frarnjr|r af pans uttalande om det betänkandet åtföljande utlåtande 
(Forts.) af chefen för kontroll- och justenngsbyran. Nu är det emellertid 

ej endast potatisodlingen, som kräfver skydd mot den konkurre
rande majsen, utan äfven vår spanmålsodling. Faktiskt är, att 
redan nu i bakmjöl ingår till ej ringa procenthalt majsmjöl, och 
huru skulle ej i ännu högre grad detta bli fallet, om majsen 
göres billigare. Från alldeles säkert håll har jag den uppgiften, 
att i såväl råg- som hvetemjöl kan ingå några tiotals procent majs
mjöl utan att detta kan märkas vid aldrig så noggrann under
sökning. Under sådant förhållande är det ju alldeles gifvet, att 
stor fara är för handen för den inom landet odlade spanmålen, 
om den i Amerika odlade majsen skulle få gå fritt in i landet, 
en fara, som äfven beaktats i Frankrike, der, så vidt telegrafnotis 
derifrån är rigtig, tullsatsen på majs i dessa dagar höjts rätt be
tydligt.

Nu har här af den förste talaren också framhållits, hurusom 
i vårt grannland Danmark exporten af smör, fläsk m. m. under 
senaste år i hög grad ökats, då deremot vår export af samma 
varor minskats. Hvad nu den sista varan beträffar, så är det 
visserligen rigtigt, att vårt lands export minskats betydligt under 
sista året 1900, eller med cirka 1 million kilogram, men å andra 
sidan har importen minskats med ungefär samma qvantitet. Nu 
är emellertid frågan den: Äro dessa jemförande exportsiffror en
rigtig gradmätare å de båda ländernas ekonomiska bärkraft? Jag 
hemställer, om det icke är mycket fördelaktigare att i eget land 
till goda pris kunna afsätta egna produkter än att, med passe
rande af åtskilliga mellanhänder, till lägre pris afyttra dessa 
utomlands.

Ja, det är sant; Danmarks export har ökats afsevärdt, men 
detta oaktadt står Danmarks jordbruk för närvarande på ganska 
klena fötter.

Jag har just här i min hand ett betänkande, som är afgifvet 
af den af danska finansministeriet nedsatta »Landbrukstoldkommis- 
sionenj», som den 3 november förlidet år öfverlemnade detta till 
danska regeringen, och af hvilket framgår, att under åren 1875—1899 
hafva prisen å spanmål, fläsk och smör i hög grad nedgått, att 
egendomarne i Danmark allt som oftast äro föremål för realisation 
till så låga pris, att till och med första inteckningarna icke äro 
betäckta, samt att Danmarks landtbrukare, äfven de små, för när
varande under mycket vanskliga förhållanden sköta sitt jordbruk.

Efter jag talar om förhållanden i Danmark, vill jag ur nyss
nämnda betänkande anföra några siffror, som visa, huru kolossalt 
majsens användning der tilltagit. År 1893 användes vid bränne- 
rierna 28,890,000 kilogram majs, år 1899 35,235,000 kilogram, 
då deremot af den inländska spanmålen förbrukades vid bränne-
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rierna 1893 22,570,000 kilogram och 1899 19,810,000 kilogram; 
och i afseende på potatis eger ett likaledes märkligt förhållande 
rum. Då det 1893 användes 7,850,000 kilogram potatis vid brän- 
nerierna, användes 1899 endast 485,000 kilogram.

Det nämndes äfven, att majsen icke skulle hos oss användas 
i någon större myckenhet vid ölbryggerierna. Jag tror också, att 
så är förhållandet. Men om man ser efter, huru förhållandena 
gestaltat sig i Danmark i detta hänseende, så kan man befara, att 
dessa komma att ställa sig på samma sätt hos oss, derest majsen 
blir tullfri. Före år 1891 användes i Danmark för tillverkning 
af skattepligtigt Öl ingen majs; 1899 2,055,996 kilogram. Till 
skattefritt öl användes 1891 10,310 kilogram majs; 1899 1,711,530 
kilogram majs, d. v. s. då före 1891 ingen majs användes i Dan
mark vare sig till skattefritt öl, d. v. s. svagdricka, eller skatte
pligtigt Öl, användes 1899 4,367,520 kilogram majs. Jag tycker, 
att detta är siffror, som peka på, huru det kan komma att gå med 
det skånska och gotländska kornet, derest majsimporten underlättas.

Hvad nu den förste talarens yrkande beträffar, att kammaren 
skulle besluta en hemställan till regeringen om utredning rörande 
möjligheten af majstullens borttagande, och hans förhoppning, att 
en sådan utredning skulle kunna göras så snart, att vi redan 
denna riksdag skulle kunna få en kongl. proposition i ämnet, så 
får jag för min del bekänna, att jag icke kan förstå hvad en så
dan utredning skulle afse, ty det kan en hvar af oss här närvarande 
jordegare och andra också fatta, för så vidt man vill något sätta 
sig in i dessa förhållanden, att det skulle gå alldeles på tok, om 
man rubbade de nuvarande spanmålstullarne. Jag anser derför, 
att en sådan skrifvelse icke kan vara af behofvet påkallad. 
Hyser statsrådet och chefen för landtbruksdepartementet en annan 
åsigt i saken än den, jag har framhållit, torde han nog komma att 
utan någon påstötning från Riksdagen föranleda regeringen in
komma med en sådan proposition, som herr Boström önskar. Herr 
landtbruksministerns visade intresse för vårt jordbruks förkofran 
bör ej underkännas genom att antaga den föreslagna skrifvelsen.

Herr grefve och talman, jag ber att få yrka bifall till ut
skottets hemställan.

Herr Caval 1 i: I den meningsbrytning mellan jordegare, huru
vida denna tullsats är nyttig och gagnelig för jordbruket eller icke, 
skulle jag ej hafva tagit del, så vida diskussionen icke kommit 
att beröra frågor, som falla utom detta område.

Det har blifvit sagdt, att det icke voro anledning att fästa sig 
vid det utlåtande i saken, som föreligger från chefen för kontroll
byrån. Denna mening delar jag ingalunda; för mig ter sig saken 
annorlunda. Vid sistlidna riksdag önskade jag, såsom väl några 
af kammarens ledamöter behagade erinra sig, on utredning i denna 
fråga. Jag ville icke, hvarken då eller nu, hafva någon förändring
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ifrågasatt i tullsatsen, men jag önskade en utredning. Denna afslogs visser- 
b0T>tullen% afl^n kammaren, men utredningen har ändock kommit till stånd
omalen1 majs. oc^ Tarit tillgänglig för bevillningsutskottet, som till Riksdagens 

(Forts.) kännedom framlagt densamma. Då en utredning sålunda blifvit 
verkstäld, är ju min åstundan tillfredsstäld.

Det har nu sagts, att mot denna utredning kunna göras er
inringar. Yäl möjligt, men om hvilken utredning och om hvilket 
förslag kunna icke olika meningar yppa sig? Men jag har litet 
svårt att förstå, huru man, med underkännande af denna utred
ning, kan vilja bifalla herr Brodins yrkande i reservationen, då han 
föreslår en skrifvelse med anhållan, att Kongl. Maj:t täcktes 
utreda, om icke de hinder, som förefinnas mot ett borttagande af 
tullen å majs, skulle kunna undanrödjas, särskilät hvad brun- 
vinstillverkningen beträffar, genom ändrad lagstiftning, och i sådant 
fall till Riksdagen inkomma med de förslag, som af utredningen 
kunna föranledas. Det är således i detta hänseende, lian önskar 
en utredning. Men en talare har sagt, att man icke skall fästa 
sig så mycket vid hvad sakkunnige säga. Hvad är det då man 
skall fästa sig vid och af hvilka skall då den begärda utredningen 
verkställas? Rör min del är jag tillfredsstäld med den utredning, 
som föreligger i den vid betänkandet fogade bilaga.

I fråga om ofvannämnda reservation ber jag att få lemna en 
upplysning, som jag erhållit från reservanten. Han har gjort sig 
skyldig till ett misstag i sin uppgift angående den qvantitet majs, 
som under bränningsåret 1899—1900 användts till bränvinstill- 
verkning och angående förhållandet mellan denna qvantitet och 
hela majsimporten under år 1899. Han har nemligen i sin kalkyl 
förvexla! kilo och deciton. Derigenom bär han fått procenttalet 
till s/4 procent, då det rätteligen utgör 75 procent, hvilket ju gör 
någon skilnad, och äfven af detta skäl synes mig skrifvelseförslaget 
vara mindre välgrundad!.

Jag yrkar bifall till bevillningsutskottets hemställan.

Herr Boström, Gustaf: Det misstag, som herr Brodin gjort, 
har icke undgått min uppmärksamhet, och jag är nog lycklig att 
veta, att jag meddelat mig med en ledamot af kammaren om detta 
misstag. Men det inverkar ingenting på sjelfva saken, om till 
bränvinsbränning användts s/4 eller 75 procent af majsimporten. 
Vi äro alla, såvidt jag vet, ense derom, att man icke bör taga bort 
majstullen utan att belägga bränvinstillverkningen med ytterligare 
skatt, och skrifvelseförslaget utgår just från denna förutsättning. 
Man begär nemligen en ytterligare utredning genom pröfningen af 
denna fråga utaf Kongl. Maj:t i statsrådet.

Friherre Klingspor: Tydligen har bevillningsutskottet varit 
af den uppfattningen, att detta år, då så allvarsamma frågor äro 
före, man icke onödigtvis skulle drifva fram en skrifvelse sådan
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som denna, och utskottet räknade på, att den åsigten skulle göra ifrågasatt 
sig gällande, att vi borde söka behålla hvad vi hade och lata det J
vara ograverad^ Derför finnes det i de kommande punkterna af omalen majs. 
detta betänkande, som röra ägg och potatis, inga reservationer från (Forts.) 
oss. Det var då oväntadt, att den illusion, man hängaf sig åt, 
skulle störas deraf, att den förre främste mannen i Konungens råd 
skulle stiga ned från sin höga plats och söka bryta sönder det 
verk, han sjelf gjort. Jag beklagar lifligt detta och kan icke undgå 
att beklaga detta, särskildt då konseqvenserna säkerligen skola 
blifva mycket olyckliga, oberoende af den utgång, denna fråga 
kommer att få. För visso var det icke en fridsröst, som talade, 
utan snarare tvärtom.

Den förste talaren nämnde, att utförseln af våra landtmanna- 
produkter minskats och att handelsbalansen behöfde förbättring åt 
detta håll, men ur denna synpunkt hade han intet bättre medel 
att bjuda oss, än att vi skulie öka importen af främmande foder
ämnen i viss grad för att få fram någon export. Det torde väl 
emellertid icke vara vår önskan och mening att söka fa in främ
mande foderämnen, då vi hafva tillgång på egna i ganska väsent
lig mån. I denna fråga är det icke stränga protektionister eller 
frihandlare, som stå på olika sidor mot hvarandra, utan olik
heten i åsigter beror på de olika delar af landet, i hvilka vi bo, 
olikhet i kommunikationsförhållanden, olika förbindelser och sådant, 
som gör det möjligt att i större eller mindre grad utbyta produk
ter. Hvad som kan gälla för en eller annan industri, såsom för 
produktionen af fläsk i kustprovinserna, gäller icke i de inre delarne 
af landet, för mejerihandteringen eller för de små jordbrukare, som 
producera fläsk. Att vår export af fläsk under de sista aren varit 
obetydlig, är en naturlig sak. Yi hafva haft tva ar med fullstän
dig missväxt på potatis och icke synnerligen goda skördar pa det 
hela taget. Det senaste året medförde en god skörd, och jag är 
fullt förvissad, att produktionsförmågan af fläsk, som i viss mån 
legat nere under dessa ogynsamma förhållanden, kommer att taga 
upp sig och visa helt andra siffror. Jemför man dessa förhållan
den med hvad som förekom för 4 å 5 år sedan, finner man, att 
produktionen icke framstår så ogynsam och att hvad vi önskat att 
uppnå, ett pris, som betalar kostnaden, hafva vi vunnit; i många 
delar af landet är fläskproduktionen en mycket god inkomstkälla.
Yi producera i vårt land hafre och potatis i ganska vidsträckt man, 
och äfven från sådant håll, som icke är på vår sida, har påpekats, 
att denna hafre är billigare, men har, om den tillsättcs med hvetekli, 
i väsentlig mån samma näringsvärde som majs, på samma gång 
som vår potatis är ett särdeles godt och billigt fodermedel, om 
den riitt användes. Att rätt tillgodogöra oss dessa vid utfodringen 
är för oss, som bo inuti landet, af synnerligen stor betydelse. Det 
är bättre att utveckla vår energi genom att tillgodogöra oss våra

Lördagen den 16 Februari.
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Ifrågasatt egna produkter äu att kasta oss i äfventyr i finansielt hänseende 
tullen å re/genom ökad import och kastningar i tullsatser. 

omalen majs. Hvad beträffar den ökade kontrollen vid bränvinstillverknin- 
(Forls.) gen, har från bränvinsbrännare och rena frihandlare sagts, att 

detta skulle blifva högst olyckligt, derför att man, hvilken kontroll 
man än har, icke kan vara fullt säker, att icke de, som vore är- 
liga, skulle komma att sta tillbaka för dem, som icke vore så noga. 
Utom det, att en sådan kontroll skulle vara mycket pinsam, blefve 
den rent af omöjlig.

Jag ber till sist att få instämma med herr Bergendahl i hans 
slutkritik öfver herr Boströms yrkande, att kammaren skall besluta 
en hemställan till regeringen om utredning rörande möjligheten af 
majstullens borttagande, och anser dessutom, att framkallandet af 
en sådan skrifvelse skulle innebära en sorts feghet, ett försök att 
flytta från regeringen det ansvar, den i denna sak måste känna 
sig skyldig uppbära, om den skulle taga initiativ till eu sådan 
ödesdiger brytning med vårt parti och förlägga detta ansvar på 
Riksdagen. Jag yrkar bifall till utskottets hemställan.

Herr Boström, Gustaf: Det var ett uttryck, hvarmed fri
herre Klingspor började sitt anförande, som väckte min synnerliga 
förvåning. Jag har nog hört ett rykte tala om ett samband mellan majs
tullens ifrigaste vänner och anhängarne af den stora försvarsfrågan, 
men jag hade^ icke trott derpå. För min del beder jag få säga, att 
finnes ^det nagra, som vilja dagtinga mellan fosterlandets största 
vitalfraga och denna fråga, sa är det politiskt godt att få konsta- 
teradt, hvilka dessa äro. Jag tror dock, att, när det kommer till 
kritan, det icke skall finnas någon enda. Men det kan då icke 
vara rätt att ens antyda sådant som möjligt.

Herr Bergendahl: För min del fritager jag mig alldeles 
från att vilja sätta denna fråga i samband med andra frågor; den 
talar tillräckligt för sig sjelf.

Friherre Klingspor: Det samband, som den förste talaren 
nämnde, att jag ville göra gällande mellan denna fråga och för
svarsfrågan, beror på en fullkomlig missuppfattning. Med hvad 
jag uttalade ville jag endast iiafva sagdt, att jag anser, att om 
man nu läte bli att drifva fram lidelserna vid en tidpunkt, då 
man har så mycket annat att arbeta på, vore det synnerligen önsk- 
värdt.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjorde herr 
talmannen i enlighet med de yrkanden, som derunder förekommit, 
propositioner, först på bifall till hvad utskottet i förevarande punkt 
hemstält samt vidare derpå att kammaren, med afslag å utskottets 
hemställan, skulle bifalla det förslag, som innefattades i den af
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herr Brodin vid punkten afgifna reservation; och förklarade herr Ifrågasatt 
talmannen sig finna den förra propositionen, hvilken förnyades, 6ort^'?an<k af 
vara med öfvervägande ja besvarad. omauTmaj».

Yotering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades (Forts.) 
och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad bevillningsutskottet hemstält i punk
ten 1 af sitt betänkande n:o 1, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Yinner Nej, afslås utskottets hemställan och bifalles det för
slag, som innefattas i den af herr Brodin vid punkten afgifna 
reservation.

Vid slutet af den häröfver anstälda omröstning befunnos 
rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 77;

Nej — 46.

Punkterna 2 och 3.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Punkten 4. Om åsättande
af tull d ägg.

Herr af Burén: Herr grefve och talman, mina herrar! Få 
äro de tullsatser, som enligt min uppfattning äro så befogade och 
så berättigade som tullen på ägg. Jag föreställer mig, att hvar 
och en, som vill se saken sådan den är, hvilken tullpolitisk åsigt 
han i öfrigt må hysa, skulle vilja vara med om denna tull. Allt 
talar för densamma, till och med utskottets svaga motivering, ehuru 
utskottet hemstält om att Riksdagen måtte afslå motionen.

För att få en inblick uti den föreliggande frågan, heder jag 
få gå tillbaka till den tid, då denna fråga behandlades vid 1888 
och 1889 års riksdagar.

Till den af Kongl. Maj:t då tillsatta tullkomitén inkom en 
petition från 4,355 svenska män af det s. k. småfolket med be
gäran om en tullsats på ägg af 20 öre för 1 kilogram. Såsom motiv 
för denna tullsats anfördo de, att det var omöjligt att konkurrera 
med utlandet, ehuru det funnes alla förutsättningar för, att en 
sådan produktion af ägg inom landet skulle kunna icke allenast 
fylla behofvet, utan äfven lemna öfverskott till en större export.
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Om åsättande Vidare anfördes, att hushållningssällskap, föreningar och en- 
V <2 ä99- skilda personer bemödade sig om att få till stånd en äggproduktion 

01 sinom landet, men alla deras bemödanden voro fruktlösa på grund 
af den utländska konkurrensen.

På grund af spanmålstullen, säga de vidare, ligger det i sjelfva 
sakens natur, att en produktion af ägg i vårt land vore synnerli
gen försvårad, då naturligtvis för denna produktion behöfves säd, 
som är för fjäderfän det mest äggbildande. För att komma i samma 
läge som t. ex. Danmark, som icke har några spanmålstullar, och 
der denna produktion framgångsrikt bedrifves, måste derför, om 
man vill upphjelpa den inhemska hönsafveln, en äggtull åsättas.

Om en dylik tullsats som den ifrågavarande skulle beviljas, 
vore det derför deras öfvertygelse, att man skulle komma derhän, 
att produktionen skulle icke allenast furnera hvad som behöfdes 
för konsumtionen inom landet, utan vida derutöfver. Än vidare 
framhöllo de: hvilka äro egentligen de, som syssla med hönsafvel 
och dermed åtföljande produktion af ägg i vårt land? Jo, säga de, 
det är småfolket, de mindre jordbrukarne, torpare, backstugusittare 
och sådana personer, som icke äro i tillfälle att skaffa sig andra 
husdjur än fjäderfä.

Samtidigt härmed väcktes inom Andra Kammaren en motion 
om tull på ägg af 20 öre per kilogram. Denna motion remitterades 
till bevillningsutskottet, som behandlade frågan. Och utskottet, hvars 
ordförande då var f. d. excellensen Boström, då ledamot af Andra 
Kammaren, hemstälde till Riksdagen, att en tull på ägg måtte sättas 
af 20 öre per kilogram.

När frågan kom till kamrarne, bifölls den af Andra Kamma
ren, men afslogs af den Första. Vid den gemensamma votering, 
som sedermera kom till stånd, föll frågan med några få röster. 
Så gick det år 1888 och så 1889. Motståndet kom då från Första 
Kammaren.

Af de motiv, som anfördes från motsidan, ber jag få uppläsa 
några rader. »Införseln af ägg har under de tre åren 1884—1886 
utgjort i jemnadt årligt medeltal 1,550,000 kilogram, under det 
att utförseln af sagda artikel under samma tid likaledes i jemnadt 
årligt medeltal belupit sig till 5,150,000 kilogram. Då utförseln 
alltså uppgått till mer än tre gånger så stor myckenhet som in
förseln, synes något tullskydd för denna artikel näppeligen vara
behöfligt,---------------- — -— — — ------- - — — — —----------
---------------- ; och anse vi vid nu angifna förhållanden, att för ar
tikeln ägg tullfrihet fortfarande bör bibehållas.»

Så vidt jag kunnat finna af förhandlingarna, var detta det 
enda motivet för afslag från motsidan.

Sedan har, såsom herrarne veta, frågan hvilat i öfver tio år, 
och först nu har en motion framkommit i Andra Kammaren af herr 
Lundell, som yrkar på eu äggtull af 20 öre per 1 kilogram.
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Man brukar alltid, då man afslår en motion, kunna anföra, att Om dsättande
ingenting har inträffat, som ger anledning till att göra någon för- “/ “ a99-
ändring. Men här kan man icke säga detta, emedan tvenne vigtiga ^ 01 s,) 
omständigheter under tiden inträffat, hvarunder hvarje skäl för 
att afslå motionen bortfallit. Det ena är det, att införseln af ägg, 
i stället för att vara mindre än utförseln, har ökats så, att den 
i närvarande stund uppgår i värde till 2 millioner kronor, hvar
emot utförseln allt mer aftagit, så att den är ingenting att tala om.
Den andra omständigheten är, att i Norge beslöt Stortinget år 1897, 
att en tull på ägg skulle sättas af 20 öre per 1 kilogram.

Det är ganska märkligt att studera de förhandlingar, som före
ligga vid detta beslut.

Det var en kommission af ilertalet och en kommission af min- 
dretalet, d. v. s. af venstermän och högermän, som gemensamt — 
således både frihandlare och protektionister — besluta, att en ägg
tull skulle åsättas af 20 öre per 1 kilogram. Och motiveringen derför 
läses i den parlamentariske Toldtariffkommissions förhandlingar, 
och lyder sålunda: »Den parlamentariska tulltariffkommissionen före
slår en äggtull af 20 öre per kilogram, i det den anmärker, att höns
afvel bör i Norge liksom i Sverige och Danmark vara en binäring, 
som icke bör lemnas obeaktad, då ägg är eu af de landtbrukspro- 
dukter, som icke kunna anses för egentliga nödvändighetsartiklar.
En tullsats på utländska ägg skulle icke för förbrukaren medföra 
ökning i priset, emedan den inhemska konkurrensen, allt efter som 
produktionen tilltoge, komme att hålla prisen inom rimlighetens 
gränser.»

Detta var ett uttryck för en åsigt hos såväl norska Stortingets 
fler- som mindretal. Men huru har denna tull sedan 1897 verkat i 
Norge? Jo, mina herrar! Ifrån att Norge infört stora qvantiteter 
ägg, så har denna import på tre år nästan helt och hållet afstannat.
Ifrån att vara mycket stor, har den 1898 och 1899 nedgått till mindre 
än hälften och lär år 1900 hafva varit minimal. Man ser ock i de 
norska tidningarna, att norska folket är synnerligen belåtet med 
denna tullsats, enär produktionen högst betydligt ökats, hvarigenom 
norrmännen kunna förse sitt eget land med denna produkt och 
hoppas att äfven snart komma till den punkt, att do kunna exportera 
ägg och att de äfven få en export till Sverige, hvarifrån de förut 
fått importera varan.

I ett landsortsblad förekom för några dagar sedan en notis, 
som meddelade, att medlemsantalet i norska föreningen för fjäderfä- 
afvelns befrämjande ifrån att vara ett mindretal under senaste 
årsskiftet vuxit till 2,300, och hvilken stor betydelse denna ägg
produktion har för Danmark kan man finna deraf, att Danmarks 
äggoxport uppgår i värde till IG millioner kronor eller nära nog 
till lika stort belopp som Sveriges nuvarande smörexport. Man 
torde häraf finna, att situationen sedan år 1889 betydligt förändrats, 
och att de skäl, som då anfördes för äggtullens införande, ingalunda
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Om (haltande förminskats, utan tvärt om tilltagit i styrka, hvarjemte nya skäl 
a (Fortstillkommit» som än ytterligare bevisa den nytta, som den nu ifråga

varande äggtullen skulle tillskynda vårt land.
Då det sålunda för mig varit alldeles klart och tydligt, att 

en tull på ägg skulle vara synnerligen behöflig, så har jag inom 
bevillningsutskottet reserverat mig mot det slut, hvartill'utskottet 
kommit. Och då denna tull skulle i väsentlig grad gagna det s. k. 
småfolket, d. v. s. torpare, backstugusittare, mindre jordbrukare 
och sådana personer, som icke äro i tillfälle att skaffa sig andra 
husdjur än fjäderfä, anser jag äfven, att denna tull skulle gagna 
hela landet, och det icke endast derigenom, att den lemnade under
stöd åt klasser, som äro i behof af understöd, utan äfven derigenom, 
att man skulle kunna få ett afsevärdt plus till det minus i han
delsbalansen, som för närvarande beklagligtvis råder. Och »gagnar 
det landet och dermed staten», yttrade en ärad ledamot af denna 
kammare för många år sedan, »slå då till».

Jag anhåller på grund deraf att få yrka bifall till motionen.

Herr Sandberg: Jag har begärt ordet endast för att uttala
min åsigt, att motionären ingalunda saknat skäl för sina fram
ställningar.

Nog gar det utan svårighet för sig att i Sverige uppdrifva 
hönsafvel]! sa, att vi icke behöfva importera ägg. Om lämplig 
tull åsattes importen deraf, skulle säkerligen de små — särskild!

Jag nämna de fattiga torparne och backstugusittarne i Små
land kunna göra sig en inkomstgifvande binäring genom 
hönsafvel.

Jag förenar mig i det yrkande, som framstälts af herr af 
Buren.

Herr Cavalli: Jag tror mig veta, att kammaren icke med
lika intresse skall åhöra de ord, som jag kan komma att yttra till 
försvar för utskottets hemställan, som kammaren åhört reservan
tens förslag. Jag skall derför fatta mig mycket kort.

De af kammarens ledamöter, som tagit del af utskottsbetänkandet, 
finna, att den motivering, som utskottet förebragt för sitt afslags- 
yrkande, är ganska kort och tam. Och herrarne hafva dessutom 
funnit, att utskottets ledamöter enat sig derom att denna gång 
icke lemna bifall till den gjorda framställningen.

På dessa skäl anhåller jag, att kammaren ville godkänna bevill
ningsutskottets hemställan i den föredragna punkten.

Herr von Strokirch: För min del är jag i likhet med reser
vanten benägen att införa denna tull.

Det skulle äfven för hushållningssällskapen vara en stor upp
muntran och ett erkännande, om de finge ett sådant handtag, som 
det ifrågasatta tullskyddet bjuder dem. Detta komme icke de stora
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jordegarne till godo, utan den deraf föranledda ökade äggproduk- Om hattande 
tionen komme att skaffa inkomst åt mindre jordegare, torpare och a/fyrtio 
till och med backstugusittare; och man har redan någon erfarenhet 
af, i hvad mån en sådan kan lyckas.

Jag skall derför understödja motionen och yrkar bifall till
densamma.

Herr statsrådet Odelberg: Den nu föredragna frågan är ej
af så liten betydelse, som man velat påstå, men då vi under den 
föregående debatten fatt lära, att politisk klokhet bjuder status 
quo i tullfrågor, skall jag ej heller framställa något yrkande, utan 
blott anhålla, att bevillningsutskottet, när ej längre några hög
politiska skäl vidare stå hindrande emellan, något omsorgsfullare, 
än hvad nu skett, måtte behandla denna fråga. De skäl för af- 
slagsyrkande, bevillningsutskottet anfört, nemligen dels Riksdagens 
förut, dock senast för 11 år sedan, visade obenägenhet att lägga 
tull på ägg, dels den omständigheten att konsumtionen af ägg inom 
landet så stigit, att import i stor skala blifvit nödvändig, äro ej 
tungt vägande. Enligt mitt förmenande skulle deremot detta sist
nämnda skäl vara ett mycket kraftigt för bifall till motionen.
Motionären har tydligt påvisat orsaken, hvarför inom vart land 
det sorgliga förhållandet inträffat, att exporten af ägg, hvilken ar 
1890 utgjorde 802,450 tjog, år 1899 sjunkit till 210,300 tjog, under 
det importen vuxit från 97,350 år 1890 till 2,193,300 tjog år 1899.
Orsaken är, att den för äggproduktion hehölliga råvaran belagts 
med en tull, motsvarande ungefär 11 öre per tjog. Under sådana 
förhållanden är det ju ej möjligt att med hopp om framgång upp
taga konkurrensen med andra länder, der ett dylikt missförhållande 
ej eger rum, och hushållningssällskapen må vidtaga hvilka åtgärder 
som helst för att söka upphjelpa hönsskötseln, hvilken är en mycket 
lämplig binäring för de små jordbrukarne, allt blir under nuva
rande förhållanden förgäfves. Norge, som för ett par år sedan 
belagt ägg med en tull af 20 öre per kilogram, bär redan deraf 
sett goda verkningar, och exemplet manar till efterföljd.

Jag vill hoppas, att bevillningsutskottet ett kommande år skall 
egna denna fråga, som nog kommer igen, en allsidigare utredning.

Herr Bcrgendahl: Beträffande bevillningsutskottets före
liggande betänkande, har jag för min del visst icke något emot 
att vara med om skydd för äggproduktionen inom landet. Jag 
har dock ansett, att en bättre utredning borde förebringas, innan 
jag skulle vilja rösta för den föreslagna tullen.

Om man ser på förhållandena i vårt grannland Norge, så finner 
man, att der införts en sådan tull, som motionären begär, och äfven 
i Danmark är på tal tull å ägg.

Jag begärde emellertid icke ordet för att säga detta, utan med 
anledning af ett yttrande af herr statsrådet och chofen för landt-
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Om dsättonde bruksdepartementet, som ställer denna Iråga i sammanhang med
af tull a agg. majstuHen. ö b

(Forls.) J r» i. - oDet ar pa senare tider konstateradt, att majs icke så mycket 
användes vid hönsafveln som hittills. Det har nemligen fram
hållits från olika länder, att man tvekar använda majs, emedan 
hönsen icke må väl deraf. Jag måste derför tillbakavisa det af 
herr statsrådet och chefen för landtbruksdepartementet gjorda på
ståendet, att majsen är nödvändig, för att vi skola kunna bringa 
upp hönsafveln inom landet till önskvärd höjd.

Jag förenar mig med utskottet om afslag å motionen.

Herr Nyström, Carl: Herr talman, mina herrar! Då det 
ser ut, som om denna fråga om äggtull ändå skulle hafva vissa 
utsigter att gå igenom antingen nu eller, såsom statsrådet Odel- 
berg antydde, ett kommande år, skall jag be att få framlägga ett 
argument, som jag ännu icke hört framställas.

Det har många gånger sagts, att detta är eu småfolkets ange
lägenhet, och det är till och med fallet i större utsträckning, än 
man antager, ty det blefve icke blott torparen och backstugusittaren, 
utan i åtskilliga fall torparens hustru och backstugusittarens enka, 
som skulle komma att skörda en inkomst häraf. Och hvarför? 
Jo, derför att det går icke länge att hålla stora hönsstammar i en 
gård, emedan marken blir så svårt inficierad, att hönsen dö. Man 
blir tvungen att flytta hönsgarden till en annan plats och så om 
och om igen öfver fälten, och detta blir naturligtvis i längden för 
kostsamt och för besvärligt. Men denna olägenhet inträffar icke för 
dessa små backstugusittare, hos hvilka hönsen gå fritt omkring 
v knutarne. Det behöfs blott, att man kan skaffa ett uppköpare
väsen här som i Frankrike, för att sådan hönsafvel skall bära sig. 
I detta fall har,^egendomligt nog, fattigdomen ett försteg framför 
kapitalet, och da är det lämpligt att understödja ett så sällsynt 
och behjertansvärdt förhållande, hvarför jag, till den kraft och 
verkan det hafva kan, ber få instämma i det yrkande, som gjorts 
af herr af Buren.

Herr Åkerman: Jag begärde egentligen ordet med anledning
af den näst siste talarens yttrande, att den föreliggande frågan 
icke vore tillräckligt utredd, ty blifver ej detta påstående bemött, 
sa kan det ma hända upprepas äfven, när denna fråga nästa gång 
återkommer! För mig synes den tvärt om vara alldes tillräckligt 
utredd genom den åt motionären lemnade motiveringen, och det 
har förvånat mig, att inom denna kammares utskottsmedlemmar, 
hvilka alla äro protektionister, det icke varit flere, som i denna 
fråga reserverat sig. Jag inser visserligen, att orsaken varit den 
här i dag redan framhallna, nemligen att man icke ansett sig böra 
framkomma med nagra tvistefrön i en tid, då en för vårt land så 
utomordentligt vigtig fråga som försvarsfrågan föreligger. Men
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jag får bekänna, att jag icke kan förstå, huru den nu under behand- Om kältande 
ting varande frågan skulle kunna fa en sådan räckvidd. Ty hvilket (Forts. 
stort intresse kan väl blifva i någon väsentlig grad lidande på en 
måttlig äggtull? Från rena frihandlare, som vilja hafva allt så 
billigt som möjligt, oberoende af om det är inhemskt eller ut
ländskt, måste man naturligtvis påräkna motstånd. Men litet hvar 
måste väl medgifva, att en sådan tull blir föga betungande, i all 
synnerhet för fattigman, som nog icke förbrukar mycket ägg, åtmin
stone när han ej sjelf producerar dem, utan skall någon få afsevärd 
känning deraf, så skulle det väl vara den mera burgna klassen.
Undersöker man emellertid förhållandet, tror jag tullen icke skall 
befinnas synnerligen känbar för de burgna heller, medan deremot, 
såsom redan så tillräckligt framhållits, att jag icke behöfver vidare 
orda derom, den säkerligen skulle tillskynda de fattige en gifven 
vinst. Jag tycker det alldeles särskild! ligger i det protektionistiska 
systemets andemening att pålägga en sådan tull som den nu af- 
handlade, då det är småfolket, som skulle förtjena derpå. Och 
hvarför utgifva ett par millioner till främmande länder, om vi 
kunna slippa göra det genom att låta dem i stället ga till de mindre 
bemedlade inom landet? Ty gifvet är väl, att äggtullen här i landet 
lika väl som i Norge skulle gifva anledning till en ökad hönsafvel.
Jag instämmer derför med dem, som yrkat bifall till reservationen.

Herr Almgren, Oscar: Den siste talaren yttrade, att det
icke kunde vara till skada i något hänseende att lägga tull pa 
ägg. Jag ber då att få påpeka det förhållandet, att ägg ingår som 
råvara och hjelpmedel i ganska stora industrier; särskilt vid bered
ning af skinn för handskindustrien användas ägg i stor skala, och 
som vi veta, ingår ägghvita i många fabrikationer. Det kan således 
icke gerna sägas, att denna tull icke skulle lända till skada för 
någon. Det är sakens betydelse äfven för industrien, som jag velat 
påpeka. Jag beder att få yrka bifall till bevillningsutskottets hem
ställan.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjorde herr 
talmannen i enlighet med de yrkanden, som derunder framstäf, 
propositioner, först på bifall till hvad utskottet i den nu föredragna 
punkten hemstält samt vidare derpå att kammaren, med afslag å 
utskottets hemställan, skulle bifalla den i ämnet väckta motionen; 
och förklarade herr talmannen sig finna den senare propositionen 
vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad bevillningsutskottet hemstält i punkten 
4 af sitt betänkande n:o 1, röstar

Ja;
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Ifrågasatt
upphäfvande

af
fideikommiss.

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås utskottets hemställan och bifalles den i äm
net väckta motionen.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja — 58; 

Nej — 59.

Vid förnyad föredragning af bevillningsutskottets den 12 och 
13 i denna månad bordlagda betänkande n:o 2, i anledning af väckt 
motion om borttagande af tullen å superfosfat, biföll kammaren 
hvad utskottet i detta betänkande hemstält.

Vid förnyad föredragning af bankoutskottets den 12 och 13 
innevarande månad bordlagda memorial n:o 4, om eftergift af en 
osäker fordran vid afdelningskontoret i Kalmar, biföll kammaren 
hvad utskottet i detta memorial hemstält.

Föredrogs å nyo lagutskottets den 12 och 13 innevarande febru
ari bordlagda utlåtande n:o 9, i anledning af väckt motion angå
ende upphäfvande af fideikommiss i fast egendom.

Grefve Lewenhaupt: Då jag låtit anteckna mig som reser
vant emot utskottets hemställan i föreliggande fråga, har jag nu 
särskild anledning att yttra mig.

En motion i liknande syfte har vid flera föregående riksdagar 
varit å bane — ända sedan 1882 års riksdag, ehuru med några 
års uppehåll mellan de olika framställningarna. Det bör anmär
kas, att frågan alltid blifvit väckt af personer, som icke direkt 
kunnat vara intresserade af fideikommissinstitutionens borttagande 
eller bibehållande, utan, åtminstone så vidt jag kunnat finna, hafva 
motionärerna varit sådana personer, som ifrat för genomförande af 
reformer i lagstiftningen och af det bestående och derför velat ha 
ett uttalande från Riksdagen, som ginge derpå ut, att fideikommitterad 
egendom så småningom skulle öfvergå till ren arfvejord.

För att närmare belysa denna fråga, torde det vara skäl uti 
att erinra om, huru fideikommissinstitutionen tillkommit. Under 
1600-talet — Sveriges stormagtstid — samlades ganska stora för-
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lägenheter af rikets första stånd. Mot slutet af IGOO-talet med 
dess oro och särskildt genom den stora reduktionen minskades 
naturligtvis dessa förmögenheter ganska väsentligt. Kom så början 
af 1700-talet med de stora krigen, då blomman af landets ungdom 
ljöt döden på utländsk botten. De, som lefde öfver denna tid, läto 
sig angeläget vara att försöka bibehålla förmögenheten inom famil
jen. I anledning häraf finna vi också, att flertalet af nu gällande 
fideikommisstiftelser har tillkommit under 1700-talet, d. v. s. under 
tiden mellan år 1730 och 1800-talets början.

En fideikommisstiftelse är i allmänhet ett testamente, gjordt 
af viss person till förmån för viss familj eller slägt, men derjemte 
finnas ofta inryckta särskilda bestämmelser derom, att räntor skola 
utgå till stipendier vid akademier eller till fromma stiftelser och 
välgörenhetsinrättningar. Huru många bestämmelser af det sist
nämnda slaget, som finnas, är mig obekant, men hvad jag säkert 
vet, är, att det finnes åtskilliga.

När dessa testamenten gjordes, voro naturligtvis de, som upp
rättade dem, uti full besittning af egendomen, och de voro således 
oförhindrade att göra dessa dispositioner, hvilka också haft lagens 
helgd och statens medgifvande att ega bestånd ända intill våra 
dagar. Yid 1809 års riksdag beslöto emellertid riksens ständer, 
att en inskränkning uti fideikommissinstitutionen skulle göras i 
så måtto, att några fideikommiss icke vidare skulle få bildas, och 
samtidigt ingick Riksdagen också till Kongl. Maj:t med en anhållan, 
att en hel del bestämmelser uti de varande fideikommissbrefven 
skulle få ändras derhän, att fideikommissinnehafvare skulle få in
teckna fideikommissfastigheter samt få eu del stadganden, som voro 
obeqväma för skötseln och för innehafvande^ ändrade. Detta gick 
Kongl. Maj:t in på, och vi se således, att frågan förut varit vidrörd 
af statens representanter samt varit föremål för reformer.

Ifrån denna tid och till början af 1880-talet väcktes icke några 
motioner, som afsågo förändringar uti det bestående här vid lag. 
Men såsom jag förut nämnt, hafva motioner i ämnet allt sedan 
1882 års riksdag med vissa mellantider framkommit.

Nu är ju frågan närmast den, om staten har rätt att på något 
sätt ingripa uti det bestående och en gång stadgade på detta om
råde. Ja, naturligtvis har staten denna rätt, men frågan är å 
andra sidan, om staten bör göra det. Yi veta, att alla de german
ska folken hafva haft eu särskild benägenhet att söka bibehålla 
jorden inom familjerna, och detta finna vi vara fallet lika väl hos 
vårt folk som hos de öfriga nationerna af germansk stam; särskildt 
ser man det dock uti do tyska och engelska institutionerna. Vi 
se ock t. ex. mycket ofta, huru angelägna våra besutna jordegare, 
våra bönder äro att bibehålla jorden inom familjen och hurusom 
de, för att egendomen ej skall delas, redan under sin lifstid sälja 
egendomen till något af sina barn lågt under dess värde för att 
derigenom söka betrygga bibehållandet åt densamma inom sin familj.

Första Kammarens Prot. 1901. N:o 8.

Lördagen den 16 Februari.
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Ifrågasatt På samma sätt hafva ju ock de, som stiftat fideikommiss, tänkt 
upphäfvande att förmögenheten skulle kunna bibehållas inom familjen eller
fideikommiss. SläSt^1-

(Forts.) Det yrkande, som här har framkommit, har, såsom jag nyss
nämnde, icke kommit från någon, som har varit särskildt intres
serad af fideikommissinstitutionens upphäfvande, och det synes 
mig derför ganska egendomligt, att motionären framkommit med 
sitt förslag. Nu tror jag mig kunna påstå, att de familjer i vårt 
land, inom hvilka dylika dispositioner finnas, med få undantag 
hysa den åsigten, att de i detta fall icke önska en förändring uti 
det bestående. Jag kan icke heller inse, att det i nationaleko
nomiskt eller politiskt hänseende kan vara till någon skada för 
staten, att fideikommissen bibehållas.

På de skäl, som jag nu har anfört, ber jag att få yrka afslag 
såväl på utskottets hemställan som på den utaf några af Första 
Kammarens utskottsledamöter särskildt formulerade reservationen.

Herr Dickson: Den föregående talaren har påvisat, att de 
fideikommiss, som finnas i vårt land, hafva tillkommit i enlighet 
med den lag, som gälde vid deras tillkomst. Deras upphäfvande 
synes mig derför innebära ett våld. Huru skall det, om fideikom
missen upphäfvas, gå egendomen? Om en egendom är gifven med 
vissa vilkor och dessa vilkor icke uppfyllas af gåfvotagaren, är det 
väl så, att gåfvan skall återgå till gifvaren eller dennes rätts- 
innehafvaro. Om nu ett fideikommiss, som är gifvet för att be
sittas i viss följd, ej får besittas på sådant vis, blir ju konseqven- 
sen den, att fideikommisset skall återgå till stiftarens arfvingar 
och fördelas mellan dem. Detta är den privaträttsliga synpunkten.

Motionären och utskottet hafva ansett, att man, då man lag
stiftar i ett ämne, icke bör kränka de lefvandes rätt. Jag tror 
dock icke, att något af de olika förslagen afser att tillgodose de 
lefvandes intressen i den mån jag nyss angifvit vara det rätta. 
För öfrigt tror jag dock, att staten icke bör inskränka sig till att 
se frågan endast ur privaträttslig synpunkt. Staten bör respektera 
död mans vilja. Fideikommissen hafva tillkommit i laga ordning; 
stiftarne äro döda, ocli deras vilja måste vi respektera. Om vi 
tänka oss, att vi börja rubba de vilkor, som äro gjorda vid stif
telser, så kunna vi ju från upphäfvande! af fideikommissen öfvergå 
till att rubba äfven andra donationer, och jag tror icke, att detta 
skulle blifva gynsamt för de stiftelser, som omhuldas med donationer.

Jag medgifver visserligen, att, om fideikommissen stode i strid 
med vigtiga statsintressen, det då skulle vara nödvändigt att rubba 
dem, men jag tror icke, att så är händelsen. Förefinnes någon 
oegentlighet uti en fideikommisstiftelse, kan den ju ändras enligt 
1810 års förordning, men enligt mitt förmenande förefinnas inga 
skäl, som kunna föranleda ett tillmötesgående af vare sig motionä
rens, utskottets eller reservanternas yrkande.
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Det uppgifves, att fideikommissen skulle strida emot det all
männa rättsmedvetandet i vårt land, och såsom stöd för detta på
stående åberopas, att Andra Kammaren vid vissa tillfällen till och 
med utan diskussion bifallit en motion i förevarande syfte. Nu 
tror jag dock, att vi alla äro ense derom, att Andra Kammaren 
icke får usurpera rätten att ensam representera svenska folket, 
utan att detta äfven tillkommer Första Kammaren; och Första 
Kammaren har i detta afseende förut uttalat en från Andra Kam
marens alldeles afvikande mening. Icke heller kan jag säga, att 
jag genom enskilda samtal funnit, att det allmänna rättsmedvetan
det skulle känt sig såradt af fideikommissen. Eget nog har mo
tionären sjelf på sidan 6 i utskottets betänkande gifvit en antydan, 
som pekar derhän, att fideikommissen icke skulle vara så oför
enliga med det allmänna rättsmedvetandet, ty han framhåller bc- 
hofvet af bestämmelser, »som omöjliggöra hvarje kringgående af 
förbudet om nya fideikommiss’ upprättande, hvartill benägenhet 
visat sig finnas redan under nuvarande förhållanden». Han tyckes 
således antaga, att det förefinnes en stor benägenhet för att bilda 
fideikommiss, och en sådan benägenhet skulle naturligtvis icke 
finnas, om sjelfva institutionen vore absolut stridande emot den 
allmänna rättsuppfattningen.

Man har också framhållit förhållandet mellan fideikommissa- 
rien och hans syskon och ansett, att dessa senare skulle tillskyndas 
en orättvisa. Men detta är ingalunda händelsen. Fideikommis- 
sarien besitter ej fideikommisset såsom egare, utan endast såsom 
innehafvare, och detsamma öfvergår på grund af testators för
ordnande till hans son eller till annan person. Det är alldeles 
samma förhållande, som om en utomstående person eller en när
skyld hade till ett af barnen i en familj gifvit en gåfva. Icke 
kan man derför säga, att det är en orättvisa, om en slägting ger 
ett af barnen en gåfva utan att gifva de öfriga barnen någonting. 
Den uppfattningen tror jag icke i allmänhet gör sig gällande.

Fideikommissariens förhållande till sina syskon har emellertid 
af motionären utmålats på ett synnerligen ömmande sätt. Det 
heter nemligen på sidan 5 i betänkandet, att de yngre syskonen 
fått »stora anspråk på lifvet, hvarigenom deras existens blir myc
ket bekymmersam. Stöd af den nye fideikommissarien få de väl i 
en del fall, men i andra åter icke. Någon gång är det tvärtom 
de, som få ytterligare sträfva för att hjelpa honom.» Jag kan 
icke tänka mig en mera bekymmersam ställning än dessa barns, 
som först hafva blifvit vanda vid stora anspråk, som de icke ega 
medel att tillfredsställa, men som derjemte blifva nödsakade att 
hjelpa den af syskonen, som har fideikommisset! Jag måste dock 
säga, att till något sådant finnes icke någon motsvarighet i den 
verklighet, som kommit till min kännedom.

Det talas också om, att fideikommissen upptaga en så stor del 
af Sveriges jord. Men räknar man efter arealen, så upptaga de
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näppeligen någon betydande del, och tager man hänsyn till deras 
taxeringsvärde, hvilket utgör emellan 4 och 5 procent af taxerings
värdet å all jordbruksfastighet i riket, så synes mig detta icke 
heller vara så synnerligen farligt. Fideikommissen ligga spridda 
på något så när olika orter, och jag tror icke, att de hafva någon 
menlig inverkan på det allmänna. Jag har varit i tillfälle att se 
fideikommiss inom olika delar af landet, och jag har dervid funnit, 
att de nästan alla utan undantag varit väl skötta. Jag kan till 
och med säga, att fideikommissarierna på vissa orter gå i spetsen 
för sin orts jordbruk. Då man besöker ett fideikommiss, ser man 
vanligen en väl underhållen mangårdsbyggnad, omgifven af träd
gård och med växthus, större eller mindre allt efter egendomens 
storlek, och vidare ser man väl uppförda uthusbyggnader, väl häf- 
dade åkrar, ordentligt hållna arrendegårdar och väl vårdade skogar. 
Är fideikommisset vidsträcktare, så finner man också, att fidei- 
kommissarien i allmänhet vårdat sig om att till de fideikommisset 
tillhörande församlingarna uppföra lämpliga kyrkor.

Om man således får helt och hållet underkänna den anmärk
ningen, att fideikommissen skulle vanskötas och derigenom vara 
till skada för landet, tror jag också, att man måste underkänna 
den invändningen, att fideikommissen skulle hafva den verkan, att 
de demoraliserade innehafvaren. Det är ju möjligt, att en och an
nan fideikommissarie icke varit så förträfflig, som han bort vara, 
men det erkännes ju utaf motionären, att äfven barn af andra rika 
föräldrar kunna komma på af vägar, och jag för min del skulle vilja 
utsträcka detta omdöme derhän, att detta kan ske äfven barn af 
mindre väl bemedlade personer och att äfven den s. k. underklas
sens barn kunna komma på afvägar och befolka arbetsinrättnin
garna såsom lösdrifvare. Jag tror, att fideikommissen i detta af
seende icke hafva det minsta att betyda. Om en menniska dukar 
under i striden här i verlden, kan det bero på många anledningar; 
det kan bero på anlag, dåligt sällskap, olyckligt inflytande o. s. v., 
men jag tror, som sagdt, icke, att fideikommissen härvidlag hafva 
någon inverkan.

Jag skulle vidare vilja tillägga, att jag tror, att landstingen 
hafva dömt på ett annat sätt än motionären om våra fideikommis- 
sarier. Det lärer finnas 168 fideikommiss i riket, och bland des
sas innehafvare är det naturligtvis många, som på grund af ålder, 
kön eller andra orsaker äro förhindrade att väljas till ledamöter 
af denna kammare. Bland fideikommissarie^ som dertill kunnat 
komma i fråga, hafva emellertid landstingen i Första Kammaren 
insatt icke mindre än 10 eller 12, hvilket ju tyder på, att detta 
är en klass i samhället, som icke motsvarar den angifna bilden af 
demoralisation.

Det har också framhållits, att fideikommissen så ofta hafva 
vållat tvister. Dervidlag böra vi dock bortse från sådana tvister, 
som hafva uppkommit till följd af beskattningen af fideikomiss-
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sen, ty det är ju alldeles klart, att, när en författning, som kanske ifrågasatt 
icke är så alldeles lyckligt affattad, kommit till stånd, åtskilliga upphäfvande 
svårigheter vid densammas tillämpning skola uppstå, Indika svå- 
righeter ju icke kunna lösas annorlunda än genom en rättegång. (Forts.) 
Men skulden härtill ligger icke hos fideikommissinstitutionen, utan 
den bör sökas hos den mindre lämpliga lagstiftning, som skall till- 
lämpas. Frånser man emellertid, som sagdt, tvister af denna an
ledning, tror jag icke, att öfriga tvister, som förekommit, varit så 
synnerligen många. Klart är ju dock, att, derest författningen vid 
vissa tillfällen är otydlig och tvisten icke förlikningsvis kan bi
läggas, lösningen måste ske genom rättegång. Dessa rättegångar 
omtalas alltid i tidningarna, då det ju alltid gäller stora egen
domar, men någon nämnvärd del af våra domstolars tid taga de 
icke i anspråk.

Det har också talats mycket om förhållandet inom en fidei- 
kommissaries familj. För min del tror jag dock icke annat, än att 
det är godt. Skulle deremot herr Hasselrots m. fl. reservation 
vinna bifall, tror jag, att inom fideikommissariernas familjer skulle 
uppstå ganska svåra stridigheter, och jag tycker, att fideikommis- 
sarien skulle komma i en ganska brydsam ställning, derest han, 
sedan han mottagit fideikommisset på grund af testators förord
nande och gjort det framför andra närskylda, skulle vara med om 
att få saken ordnad på ett sätt, som icke öfveronsstämde med 
testators förordnande. Jag tycker, att hans ställning då skulle kännas 
ganska besynnerlig.

Jag ber att få instämma med grefve Lewenhaupt i yrkandet 
på afslag å så väl utskottets hemställan som reservationen.

Herr Säve: Jag har mycket svårt att förstå, hvarför det just
nu skall vara af ett så stort statsintresse att upphäfva fideikom
missen, att man för att vinna det syftet vill vidtaga en så våld
sam åtgärd som den att stifta en civillag med retroaktiv verkan.
Att statsmagterna kunna stifta en så beskaffad lag, det betviflar 
naturligtvis ingen, men om det är skäl för dem att göra det, det 
är åter igen en helt annan fråga. Mig synes det vara uppenbart, 
att, om statsmagterna gå att uttaga ett så beskaffad! steg, förtro
endet för alla testamentariska dispositioner i och med detsamma 
måste blifva rubbadt. Det finnes nemligen, om man kränker en 
viss art af testamentariska dispositioner, ej längre någon trygghet 
för, att do andra skola lemnas fullständigt orörda. Anmärkningar 
hafva rigtats mot fideikommissen, men sådana kunna äfven göras 
mot testamentariska dispositioner, som gjorts i våra dagar. Men 
man låter dessa stå, äfven om de förefalla egendomliga, på grund 
deraf att man anser, att vederbörande testator varit i sin fulla rätt, 
då han gjort dom i öfverensstämmelse med gällande lag.

Jag skullo kunna förstå, att man voro angelägen att taga bort 
fideikommissen, om det förhöllo sig så, att de vore förbehållna eu
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särskild samhällsklass, ett särskildt stånd, eller om de omfattade 
jord af viss privilegierad natur, som ingen annan än fideikommis- 
sarierna finge besitta, eller om de hade en sådan utsträckning, att 
de omöjliggjorde fastighetsförvärf för vanliga svenska män. Men 
intet af detta är fallet. Fideikommissen kommo, såsom vi veta, 
till stånd på grund af 1686 års stadga, hvilken ordnade testaments- 
rätten. Denna stadga framhöll i hvad den rörde fideikommissen 
ingen skilnad mellan frälse och ofrälse. Rätt att stifta fideikom
miss tillkom således lika väl bonden som adelsmannen. Efter 1809 
års riksdag har rätt att besitta jord af hvad natur som helst stått 
öppen för hvarje svensk man.

Ej heller kan man säga, att fideikommissen äro så många eller 
att de nått en sådan utsträckning i vårt land, så att svårighet 
med anledning deraf uppstått för befolkningen i landet att för
värfva jord.

Det var emellertid tanken på att något sådant skulle kunna 
inträffa, som var bestämmande för Kongl. Maj:t, då han 1810 gaf 
sin sanktion åt riksens ständers beslut, att inga fideikommiss vidare 
skulle få stiftas.

Lagutskottet har i sitt betänkande anfört ständernas motive
ring för sitt beslut om fideikommissens afskaffande. Det är intres
sant nog att läsa denna motivering. Deri förekommer i sjelfva 
verket allt hvad som i våra dagar brukar anföras som skäl för 
fideikommissens upphäfvande. Men lagutskottet hade också bort 
anföra motiveringen för Kongl. Maj:ts sanktion. Det har utskottet 
emellertid ej gjort, och jag skall derför be att få citera densamma.

Kongl. Maj:t motiverar förordningen af den 27 april 1810 
dermed »att rättigheten till besittning af jord utaf hvad natur som 
helst nu mera icke är något stånd enskilda förbehållen, utan lika 
öppen för alla medborgare och att tillåtelsen för hvar och en att 
utan inskränkning få stifta fideikommiss skulle till äfventyra snart 
nog draga större delen af jorden under fideikommissegenskap samt i 
och med detsamma möjligheten att förvärfva fastigheter försvinna, 
hemmansklyfning, som synnerligen bidrager till folkökningen, mot
arbetas och idogheten qväfvas; omständigheter, hvilka ostridigt 
skulle bereda menliga följder för den egentligen närande och arbe
tande folkklassen».

I denna motivering förekommer ingenting af hvad ständerna 
hade framhållit såsom motiv för sitt beslut. Det var farhågan för 
uppkommande svårighet för landets jordbrukare att komma i be
sittning af fastigheter, hvilken var det för Kongl. Maj:t bestäm
mande hufvudskälet. En sådan farhåga var helt naturlig 1810, 
vid hvilken tidpunkt fideikommissen, hvilka, på sätt den förste 
ärade talaren nyss framhållit, i allmänhet uppstått under de när
mast föregående årtiondena, redan uppnått ett ganska stort antal. 
Men sedan 1810 hafva några nya fideikommiss på landet icke till
kommit. De gamla hafva till antalet väsentligen minskats, be-
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roende dels derpå, att flere af stiftarnes slägter utslocknat, och dels 
derpå, att åtskilliga fideikommiss blifvit i följd af i dem tagna 
inteckningar exekutivt försålda. Under det att fideikommissinsti
tutionen således gått tillbaka, har emellertid den odlade jorden uti 
väsentlig grad ökats, så att någon farhåga nu mera icke lär före
finnas för svenska män att för fideikommissens skull mötas af svå
righeter i sträfvandet efter fastighetsförvärf.

Lagutskottet har icke heller velat se saken från denna syn
punkt, utan framhållit helt andra skäl för sitt yrkande. Det har 
framhållit exemplen från andra länder, hvarest fideikommissen blifvit 
afskaffade. En högt ärad talare på lxufvudstadsbänken har vid ett 
föregående tillfälle påvisat, att, då fideikommissen i främmande 
länder afskaffats, det gemenligen skett under revolutionära tids
skeden. Ja, mina herrar, det förhåller sig nog så. Det land, 
livilket här gick i spetsen, var Frankrike, som första gången upp- 
häfde fideikommissen under den stora franska revolutionen. Det 
var en naturlig sak, att de franska lagstiftarne då skulle gå till 
väga på detta sätt. Den stora revolutionen var i sjelfva verket en 
kamp emot allt, som var feodalt i Frankrike. Fideikommissen och 
majoraten ansågos vara och voro i sjelfva verket feodala institutio
ner, och alla feodala inrättningar måste bort. Jag misstager mig 
måhända, dock tror jag det knappast, då jag säger, att, då fidei
kommissen under revolutionära skeden i några andra europeiska 
länder afskaffades, detta skedde samtidigt med att man omstörtade 
det envåldssystem, som då herskade litet hvarstädes. Man ville 
undanrycka från detta envåldssystem dess förnämsta stödjepelare, 
och såsom en af dessa torde man nog betraktat majorats- och fidei
kommissinstitutionen.

Om vi nu se på förhållandena i vårt eget land, så finna vi 
i vår fideikommissinrättning ingenting feodalt, ingenting, som kan 
ingifva oss oro för några politiska faror. Det är ju karakteristiskt 
för vår fideikommisslagstiftning, att den kom till stånd under Carl 
XI:s regeringstid, samme monark, som undanröjde de tillstymmel
ser till feodalism, hvilka verkligen då förefunnos i Sverige, och 
ingen har väl heller någonsin påstått, att fideikommissen hos oss 
gifvit stöd åt t. ex. en reaktionär lagstiftning eller eljest på något 
sätt stört samhällets lugna, jemna och normalt fortgående utveckling.

Utskottet har såsom skäl för sitt yrkande framhållit de natio
nalekonomiska intressena. Det har sagt, att åtskilliga fideikom
missegendomar skötas illa. Ja, att detta är en sanning, det veta 
vi nog litet hvar. En framstående juridisk auktoritet inom denna 
kammare under de förgångna åren, landshöfding Bergström, brukade 
vid diskussioner öfver detta ämne säga, att under hvarje fideikom- 
misstifteise låg eu speciallag. Nå väl, om nu lagutskottet går ut der
ifrån, att vissa fidoikommissegondomar skötas illa, skullo väl den 
närmaste slutsatsen vara den: upphäf då don eller de speciallagar, 
hvarpå dessa illa skötta fideikommiss grunda sig, men drag ej den
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ifrågasatt slutsatsen, att alla speciallagar skola upphäfvas, således äfven spe- 
vpplmfvande cjanagarne fgr de fideikommissegendomar, kvilka skötas väl. Mo- 
fideikommiss. tionären har sjelf nödgats erkänna, att de större fideikommissen 

(.Forts.) skötas väl, somliga till och med mönstergilt. Men det är dessa stora 
välskötta egendomar, som upptaga största delen af det samfälda 
taxeringsvärdet på fideikommissen, hvilket uppgifves uppgå till 
den höga siffran af 107 millioner. Skulle det nu föreligga någon 
nationalekonomisk fara uti, att en eller annan af dessa smärre fidei- 
kommissinnehafvare, må hända på grund af ekonomiskt bekymmer
samma förhållanden, ogynsamma konjunkturer och dylikt, sköter sin 
fideikommissegendom mindre väl? Jag tror det ej, och i hvarje 
fall torde det väl vara ett allt för betänkligt steg af statsmagterna 
att påbjuda en lag, som skulle beröfva personer, som sköta sina 
jordegendomar mindre väl, eganderätten till deras egendom.

Utskottet har äfven framdragit humanitära och pedagogiska 
skäl. Jag vill icke beröra dessa, än mindre söka bemöta dem, men 
jag tror, att, i fall med fideikommissinstitutionen äro förenade vissa 
olägenheter, hvilket visserligen icke kan förnekas, det bör få an
komma på fideikommissinnehafvarne sjelfva och deras familjer att 
bedöma dessa olägenheter. Om de finna, att olägenheterna vida 
öfverväga fördelarne, må det då ankomma på dem att sjelfva gå i 
spetsen för bemödandena att få fideikommissinstitutionen upphäfd.

Jag får alltså i likhet med de föregående talarne yrka afslag 
på utskottets hemställan.

Herr Boström, Filip: Så till vida instämmer jag med den
siste ärade talaren, att det är ganska intressant att läsa den skrif
velse till Konungen, som 1810 års riksständer afläto i denna fråga. 
Det är intressant, derför att man finner, att redan då, så kort tid 
efter, sedan fideikommissinstitutionen införts — det är att märka, 
att större delen fideikommiss stiftades på 1700-talet — att redan 
då, säger jag, svenska folkets representanter insågo orättvisan uti 
och faran af att gå vidare på den väg, man under 1600-talet in
slagit. Det är intressant också att se de olika synpunkter, hvilka 
uti skrifvelsen uttalades och hvilka fullständigt stämma öfverens 
med dem, hvilka af motionärer under de sista årtiondena allt jemt 
framhållits. Det är sagdt af åtskilliga talare både tillförene och i 
dag, att här är frågan om att begå våld mot död mans rätt. Ja, 
mina herrar, för min del kan jag icke tro, att denna kammare kan 
vilja säga, att vår Andra Kammare är anlagd för att begå några 
våldsbragder. Ej lärer väl Andra Kammarens landtmannaparti 
hafva gjort sig kändt härför, lika litet som jag varseblifvit några 
dylika tendenser ifrån det samlingsparti, som der finnes. Nej, 
mina herrar, det ligger nog bakom de framställningar, som gjorts, 
och de beslut, hvilka medkammaren gång efter annan fattat, att 
fideikommissinstitutionen är en sak, som är i strid mot det all
männa rättsmedvetandet i vårt land. Det har ju ingen förnekat,

i
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att icke denna kammare lika väl som den andra representerar Ifrågasatt 
svenska folket. Men det måste väl ändå medgifvas, att det sätt, ^pp ajvan 
hvarpå Andra Kammaren star i förbindelse med de lägre lagren 
inom nationen, är vida mera betydelsefullt än Första Kammarens (Forts.) 
och att således Andra Kammaren är ett skarpare uttryck af natio
nens i sin helhet åsigter och föreställningssätt, än hvad Första 
Kammaren kan sägas vara.

En mängd opraktiska och otidsenliga bestämmelser i de nu 
gällande fideikommissbrefven hafva genom högsta domstolens beslut 
blifvit undanröjda. Så t. ex. då stiftaren förklarat, att derest en 
blifvande fideikommissarie ville söka inteckna fideikommisset, skulle 
han vara detsamma förlustig. Fideikommissarien har nu gått till 
Kongl. Maj:t med anhållan, att denna bestämmelse måtte annulleras, 
och Kongl.’ Maj:t har svarat, att så må ske, hvarefter samme man 
inkommit med anhållan om lan mot inteckning i fideikommisset, 
och hans anhållan har af Kongl. Maj:t beviljats. Detta är natur
ligtvis ett våld mot död mans rätt detta också. Men hvad som, 
enligt min uppfattning, är det mest upprörande för det allmänna 
rättsmedvetandet är den olika arfsrätt, som gäller för ett fåtal in
divider i förhållande till alla andra uti vårt land inom äktenskapet 
födda barn. Man kan väl ända icke frångå, att det är en sorglig 
ställning, dessa intaga i förhållande till alla andra. Här har för 
några år sedan en numera afliden, högt ärad ledamot af denna kam
mare från malmöhusbänken uttalat sin indignation öfver, att man 
sade, att fideikommissen i allmänhet voro illa skötta. lian var 
deröfver mycket upprörd och hade då ett anförande, hvilket slog 
mycket an * på denna kammare, ett anförande, hvilket i parentes 
sagdt upplästes ur protokollet året derpå, då fragan åter var före.
Ja, mina herrar, vi, som också känna till dessa förhållanden, måste 
ju tacksamt erkänna, att många fideikommiss finnas i vårt land, 
hvilka äro omsorgsfullt skötta, och det har väl heller ingen be- 
stridt, och särskildt vill jag påpeka, att de större fideikommissen i 
Skåne äro par preference väl skötta och att der fideikommissinsti
tutionens idé på det vackraste sätt upprätthålles. På samma gång 
vill jag förklara, att inom det län, jag har äran representera, manga 
motsvarande, vackra fall förekomma. Men jag undrar, om de herrar, 
hvilka så lifligt motsätta sig detta förslag och som så fasthålla vid 
den omständigheten, att en del fideikommiss skötas väl, om dessa 
herrar äfven varit i tillfälle att taga kännedom om, huru det i 
öfrigt står till med våra fideikommissegendomar, do mindre och 
de medelstora. Den, som i likhet med mig har blickat in uti, huru 
härmed sig förhåller, vet mer än väl, att hår förofinnas ganska 
stora svårigheter att häfda och upprätthålla den idé, som ligget 
bakom hela institutionen, att vara ett stöd för familjen. Do många 
låneansökningarna vittna på dot tydligaste sätt om den svara ställ
ning, i hvilken eu del af sådana fideikommissinnehafvare sig be
finner. Häraf blir en gifven följd, att egendomarno vanskötas och
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att skogarne nedhuggas; att något bör göras för att hindra ett 
dylikt förfaringssätt, derom synes mig dock, att alla kunde enas. 
Man hänvisar då till möjligheten att kunna få fideikommisslån. 
Ja, det är sant, det är ganska sällan, som högsta domstolen afslår 
sådana framställningar. Men huru förhåller det sig med dessa 
fideikommisslån? Yäl vet jag, att äfven här ofta förekommer, att 
de lunta medlen användas i öfverensstämmelse med ansökningens 
innehåll och hvad sakkunniga män vitsordat såsom för fideikom
misset erforderligt, och sjelf tillåter jag mig att räkna mig till 
dessas antal, men, mina herrar, hur går det väl till i regeln? Jo, 
så, att samma dag häradsrätten beviljat inteckningen, samma dag 
gå penningarne åt till betalning af fideikommissariens gäld och 
ingenting deraf kommer fideikommisset till godo. Visserligen säger 
Kongl. Maj:t i sitt utslag på ansökningen, att lånet skall upptagas 
i penningeinrättning, hvarest årlig amortering af detsamma skall 
ega rum. Men huru går detta i sjelf va verket till? Jo, i en 
mängd fall så, att ingen som helst afbetalning göres, och i andra 
fall sker visserligen en amortering, men denna så ytterst minimal, 
att det tarfvas ett par hundra år, innan lånet blifvit slutbetaldt. 
Skall ändamålet, för hvilket lånet är upptaget, uppfyllas, bör kon
troll häröfver på ett eller annat sätt åstadkommas. Man kan också 
tänka sig, att den person, som från sin första ungdom blifvit för
trogen med den tanken, att endast han kommer till fideikommisset, 
är hans välstånd betryggadt, och detta på grund af det gamla per- 
gamentbrefvet från 1700-talet, ofta nog skall finna detta emot
sedda välstånd bytas i obestånd. Men den deremot, som allt ifrån 
sina tidigaste år fått klart för sig, att det är beroende af hans 
egen flit, arbetsamhet och viljekraft att bryta sig en bana genom 
1 tf vet, han har utsigt att blifva eu vida både lyckligare och nyt
tigare samhällsmedlem än den andre, äfvensom dennes familjs repu
tation hålles vida bättre och lättare uppe än den andres.

Jag skulle kunna fortsätta, men jag erkänner lika med flere 
andra talare, att hvad som här kan sägas är redan förut sagdt af 
andra vida bättre, än hvad jag förmår. Säkert är, att om man 
under de snart hundra år, hvilka förgått sedan 1810, kunnat finna 
sig nödsakad att ändra alla andra lagar i förhållande till tidsrigt- 
ningen, är också en ändring uti nu ifrågavarande hänseende af 
behofvet påkallad.

Jag vill tillägga endast ett par ord.
Man bär talat om, att, om vi ginge in på denna väg, vi då 

också samtidigt skulle slå i hjel våra fromma stiftelser. Nej, mina 
herrar, här föreligger en väsentlig åtskilnad. Jag vill påstå, att 
i afseende å den sak, jag förfäktar, finnes det ett allmänt rätts
medvetande, som påfordrar dess genomförande, medan deremot jag 
vågar hemställa till kammaren, om man kan tänka sig en tidpunkt, 
då det allmänna rättsmedvetandet skulle fordra afskaffandet af
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fromma stiftelser — åtminstone tror jag, att ingen af oss lefver ifrågasatt 
den dagen. . upphäfvande

På grund af hvad jag nu haft äran anföra får jag, i likhet fideik/mmiss. 
med hvad jag gjort flere gånger förut, yrka bifall till lagutskottets (Forts.) 
utlåtande.

Herr Björnstjerna: Efter de tre första talarnes yttranden,
hvilka förekomma mig så öfverbevisande, skulle jag kanske ej bär 
behöfva yttra något, men min gamla vana likmätigt kan jag icke 
afhålla mig från att äfven i dag taga till orda i denna fråga.

Utskottet har inskränkt sig till att upprepa alldeles samma 
motivering, som anfördes af utskottet vid 1898 års riksdag, då 
frågan senast var före, och jag skall derför tillåta mig att upp
läsa ett stycke af hvad jag då yttrade till bemötande af samma 
motivering: »Till stöd för sina påståenden har utskottet kunnat 
åberopa intet mindre än 1810 års skrifvelse från riksens ständer, 
hvari det heter, att det skulle lända till fäderneslandets heder, om, 
sedan de mest hyfsade nationer redan upphäft dessa lemningar 
eller nya telningar af feodalismen, svear och göther, som aldrig 
varit af främmande nationer med våld tvungna till sådana inrätt
ningar, icke vore de siste att förekomma ytterligare hämningar 
deraf. Det låter något! Det är ju glädjande, att svear och göther 
aldrig varit med våld tvungna att införa liknande inrättningar.
Deraf framgår ju, att de blifvit fullkomligt frivilligt införda i 
Sverige liksom i andra länder. Dessa Europas mest hyfsade na
tioner, hvilkas exempel åberopas, voro Frankrike jemte flere af dess 
dåvarande lydländer, som efter franska revolutionen afskaffade fidei
kommissinrättningen, hvilken dock kort tid, sedan riksens ständer 
skrifvit detta om de »mest hyfsade nationer», af samma nationer 
åter infördes och sedan qvarstod, till dess nya revolutionära för
hållanden uppstodo. Utskottet åberopar och angifver, huru familje- 
fideikommissen i andra länder blifvit upphäfda. 1 Frankrike af- 
skaffades de 1849, efter februarirevolutionen, i Nederländerna genom 
lagen af den 1 oktober 1833, efter den revolution, som lösslet 
Belgien från Holland, och uti Italien genom lag den 30 november 
18(55, efter de omstörtningar, som medförde Italiens enhet. I Dan
mark upptogs i 1819 års grundlag, när enväldet afskaffados och 
en liberal konstitution antogs, stadgandet, att fideikommiss för 
framtiden ej finge upprättas, hvarjemte genom lag närmare skulle 
ordnas, huru de bestående skulle öfvergå till fri egendom. Det 
är nu nära 50 år sedan den dag, då detta bestämdes, men någon 
åtgärd för fideikommissens afskaffande har ännu icke vidtagits; 
tvärtom äro dessa i Danmark i full blomstring under skydd af den 
förträffliga inrättning, vi sakna, en förmyndarekammare, inför 
hvilken fideikommissariorna äro skyldiga redogöra angående vården 
af såväl fast fidoikommissegendom som af de dor mycket vanliga 
lidoikommisskapitalen. När donna förmyndarekammare finner en
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Ifrågasatt fideikommissarie förskingra honom anförtrodd egendom, sättes han 
upphäfvande }lclt simpeit under förmyndarekammaren, som tager fideikommiss- 
fidcikommiss. egendomen om hand. Hade vi en sådan här, skulle våra fideikom- 

(Forts.) miss befinna sig på mycket bättre ekonomisk fot, än de nu göra.
Jag skall bedja att få komplettera utskottets uppgifter angående 
den utländska lagstiftningen i detta afseende. Det finnes ett annat 
land, som ligger oss mycket nära, Preussen. Äfven der infördes 
under revolutionära förhållanden, år 1850, i landets grundlag, att 
fideikommissen skulle afskaffas. Redan två år derefter upphäfdes 
dock genom en annan lag detta beslut, och följden har varit, att 
enligt uppgifter, som meddelats i tidningarna, utgöra fideikommissen 
i Preussen 6 % af konungarikets areal. Inemot 2/5 af fideikom
missen hafva inrättats under senare hälften af nittonde seklet.

Den siste ärade talaren klandrade det sätt, på hvilket många 
af fideikommissen skötas, att man hugger ned skogen och sköter 
jorden illa. Jag får hemställa till honom, huruvida icke det äfven 
är förhållandet med oräkneliga andra egendomar. Icke behöfver en 
egendom vara fideikommissegendom, för att don skall vanskötas 
eller för att skogen derå skall blifva nedhuggen. Huru många 
köpa icke egendomar med afsigt att betala köpeskillingen med derå 
befintlig skog! De anmärkta missförhållandena hänga således ej 
på något vis tillsammans med fideikommissinstitutionen, utan det 
ligger i den menskliga naturen att vilja draga ut penningar, när 
man kan det.

Samme talare ordade också om do stora svårigheter, en fidei
kommissarie har, då han skall tillträda ett fideikommiss, särskildt 
ett stort sådant, och då han på en gång skall utbetala hela arfs- 
skatten. Ja, jag erkänner fullkomligt detta förhållande, och jag 
skulle derför hafva önskat, att eu motion, som förliden riksdag 
väcktes i denna kammare, blifvit bifallen, nemligen motionen om, 
att arfsskatten för fideikommiss skulle få utbetalas successivt under 
flera ar. Staten hade derpå icke gjort någon förlust, om fideikom- 
missarien tillika skolat betala ränta på den del af skatten, som 
icke omedelbart erlades. Detta vore ett ganska godt medel att af
hjelpa sistberörda stora olägenhet.

Den siste ärade talaren yttrade också: »Det framstår såsom 
något för rättskänslan i hög grad sårande, att barn icke skola vara 
lika berättigade i afseende å egendom, som vid faders eller moders 
bortgång finnes i boet, utan att ett barn skall få träda i besittning 
af det mesta och värdefullaste? Ja, ungefär detta yttrade han. 
Men han tilläde sedan någonting, som bör i en viss grad kunna 
trösta dessa syskon, som blifva utan dol i arfvet, då han nemligen 
sade, att den man, som sjelf bryter sig fram, är i en vida bättre 
ställning — något sådant var det han tilläde.

Äfven yttrade den siste ärade talaren något sådant, som att 
Andra Kammaren skulle vara en sannare tolk af hvad som här i 
landet anses vara rätt och billigt — jag kommer ej rigtigt i håg
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ordalagen. Mot detta måste jag på det allra bestämdaste protestera. Ifrågasatt 
Jag föreställer mig, att de känslor, vi här hafva för hvad som är upphäfvande 
rätt och billigt, kunna fullt ut jemföras med de känslor, man i fideikommiss 
Andra Kammaren hyser i sådant afseende, och att Första Kamma- (Forts.) 
rens beslut på intet vis hafva varit sämre än Andra Kammarens, 
när det gält sådana förhållanden inom vårt land.

Till svar på dessa påståenden, att det skulle vara stridande 
mot rättskänslan, att en son allena skulle få ärfva, vill jag visser
ligen medgifva, att tänkesätten här i landet äro sådana, och jag 
tror, att det skulle allmänt ogillas, om en fader lemnade hela eller 
större delen af sin förmögenhet till ett af sina barn och gjorde de 
andra arflösa. Men huru förhåller det sig i ett annat land, med 
hvilket vi hafva så nära umgänge, ett så liberalt och så praktiskt 
land som England? Der är den allmänna meningen deremot, att 
en ansedd och förmögen man bör ställa så till, att ingen medlem 
af slägten förfaller i fattigdom. Det är der förbjudet att stifta 
sådana fideikommiss för all framtid, som vi här hafva; men det 
är deremot allmän regel, att en man med stor förmögenhet, sär
skilt med stora jordegendomar, testamenterar denna sin förmögenhet, 
så vidt det är i lag tillåtet, d. v. s. i tvenne led, till sin äldste son och 
dennes äldste son, och detta upprepas generation efter generation. Jag 
har icke hört, att något klander uttalats i England öfver detta 
förhållande. Man anser, att familjen är mycket bättre hjelpt och 
upprätthållen derigenom, att det finnes en samlad förmögenhet inom 
familjen, än om denna förmögenhet delas led efter led mellan en 
mängd arfvingar. Man kan således påstå, att större delen af Eng
lands jord för närvarande verkligen är af fideikommissnatur, ehuru 
fideikommissen icke äro ständiga, utan måste förnyas generation 
efter generation.

Hvad reservanternas förslag beträffar, kan det ju visserligen 
synas vara billigt, så snart man frånser, att fideikommissen icke 
tillhöra innehafvare och icke heller den lefvande generationen, 
utan att de lika väl tillhöra de ofödda generationerna. Den siste 
ärado talaren bakom mig talade om våldförande mot död mans rätt.
Jag skulle vilja säga, att fideikommissens upphäfvande vore ett 
våldförande mot de oföddes rätt. Huru man iin vill ställa med 
en sådan frivillig öfverenskommelse inom slägten, blir det alltid 
ett våldförande mot de oföddes rätt. Och hvilka besynnerliga för
hållanden skulle icke kunna uppstå, när man skulle sätta detta i 
verket. En fideikommissarie är t. ex. ensam inom sill slägt med 
sina barn, eu hd rad omyndiga barn kanske — då är han ju en
sam beslutande och hans äldste omyndige son får ej yttra sig, 
utan öfverenskommelsen är snart uppgjord. Fideikommissarien vill 
naturligtvis gerna, att alla hans barn skola få del af egendomen, 
och derför förklarar han sig färdig att ingå på öfverenskommelsen. 
hiller om en fader med många barn sitter som fideikommissarie, 
och öfriga medlemmar af slägten inse, att de ha mycket ringa
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Ifrågasatt hopp att någonsin komma åt fideikommisset, då kan fideikommis- 
upphdfvan.de sarjen sannolikt göra upp med dem mot en ringa penning, att de 
fideikommiss, förena sig med honom om fideikommissets upphäfvande. Om hans 

(Forts.) barn ej finge godt deraf, kunde ändock hans barnbarn få dela fidei
kommissegendomen såsom arfvejord. — Icke heller denna utväg 
kan jag således finna lämplig.

Jag får för min del yrka afslag både på utskottets förslag och 
på reservationen.

Grefve Douglas: I likhet med de två förste talarne ställer 
jag mig på rättsståndpunkten. Fideikommissen hafva tillkommit i 
enlighet med den då för tiden rådande lagstiftningen. Är det så, 
att de nu för tiden strida mot statens väl, då böra och kunna de 
afskaffas. Men då måste detta också först bevisas, i ty att endast 
genom ett sådant bevis lagstiftaren undgår skenet att hafva begått 
en våldshandling och en rättskränkning. Den andra frågan är 
den: strida fideikommissen mot det allmänna rättsmedvetandet i 
vårt land? Om denna fråga besvaras med ja, ja, då torde det ej 
dröja länge, innan man äfven allmänt kommer till den öfvertygel- 
sen, att fideikommissen strida mot statens väl. Denna senare fråga 
är således äfven den, ehuru endast indirekt, afgörande.

Nio gånger under loppet af 19 år hafva fideikommissen syssel
satt Riksdagen, och bläddrar man igenom diskussionsprotokollen 
för denna tid — längre tillbaka har jag icke gått — så är det nog 
så, som en talare på södermanlandsbänken anmärkte: det måste 
väcka förvåning, att under det Första Kammaren hvar gång egnat 
saken en grundlig utredning, har frågan knappt framkallat någon 
diskussion i Andra Kammaren. Man frågar sig då: huru är det 
möjligt, att inom en och samma riksförsamling den ena hälften 
egnar en fråga grundlig och uttömmande behandling, diskuterar 
den ingalunda lättlösta frågan: begår lagstiftaren en rättskränk
ning genom att lagstifta på det och det sättet? — hvarvid den 
ene framstående juristen uppträder på ena sidan och den andre på 
motsatta sidan — men det deremot ser ut, som om riksförsamlingens 
andra hälft genast från början haft samma fråga så klart för sig, 
att den knappt väckt någon diskussion? Ja, huru det kan komma 
sig, är kanske ej så lätt att förklara. Jag skall emellertid våga 
mig på en sådan förklaring; den är af annan beskaffenhet än ta
larens på södermanlandsbänken. Jag sätter mig då in i situatio
nen för en riksdagsman från mellersta eller södra Sverige, då fidei
kommissfrågan uppkommer. Jag säger: ren riksdagsman från mel
lersta eller södra Sverige», emedan en sådan kan hafva den per
sonliga erfarenhet af fideikommissinstitutionens verkningar, som 
andra icke kunna hafva, och jag sätter den personliga erfarenheten 
framför en på annan väg bildad uppfattning af förhållandena. Med 
den uppsjö af motioner, som årligen öfversvämma Riksdagen, med 
det myckna utskottsarbetet, med alla andra papper, som måste läsas,
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kan det icke begäras af någon riksdagsman, han må nu tillhöra 
Första eller Andra Kammaren, att han skall sätta sig in i alla 
motioner, utan hvar och en väljer dem, för hvilka han har in
tresse. Och då torde riksdagsmannen i fråga tänka som så: icke 
vet jag, hvad fideikommissen hafva gjort för skada; nog vet jag, 
att det i min hemtrakt finnes sådana, som skötas väl, bättre till 
och med än andra egendomar i gran skåpet, skogen får vara i 
fred, och arrendatorerna stå sig bra; men ej har jag någon anled
ning att slå mig till riddare för fideikommissen — det må de göra, 
som saken rör. Jag känner den stora samvetsgrannhet, som ut
märker vårt folk, men jag vågar tro, att rätt många, som icke 
hafva direkt erfarenhet af fideikommissen, resonera på ungefär 
samma sätt: den saken får diskuteras af dem, den närmast rör. 
På det sättet vill jag för min del förklara tystnaden i Andra Kam
maren. Och jag hoppas, att icke någon dess ledamot anser, att 
jag derigenom trädt honom för när. Detta har i allt fall icke varit 
min afsigt. Jag har endast velat draga i tvifvelsmål, huruvida 
man af Andra Kammai’ens tystnad kan draga den slutsats, att den 
enhälligt ansett, att fideikommissen äro till skada för svenska sta
ten, strida mot statens väl.

Hvad Första Kammaren angår, har den diskuterat frågan på 
det mest grundliga och uttömmande sätt nio särskilda gånger. Och 
för mig står det då på grund just af denna diskussion alldeles klart 
och tydligt, att beviset, att fideikommissen skulle strida mot statens 
väl, icke är åvägabragt. Jag förbigår här de vanliga konversations- 
lexikonsargumenten mot latifundier och fideikommiss i allmänhet, 
att de skulle lägga hinder i vägen för jordens intensiva skötsel, 
förhindra uppkomsten af mindre jordbruk etc. etc. Det är ju klart 
och tydligt, att dessa argument icke hafva någon tillämpning på 
våra svenska förhållanden. Man kan här i landet köpa så mycket 
jord man någonsin vill, och fideikommissen, tagna i klump, i deras 
stora mängd, kunna ej anses vara illa skötta, snarare tvärtom. Vi 
hafva från en auktoritet på malmöhuslänsbänken hört, att fidei
kommissen inom hans län äro utmärkt väl skötta. Vi hafva från 
landshöfdingen i Södermanlands län hört, att äfven i hans län 
fideikommissen äro mycket väl skötta. Ja, jag har också erfarenhet 
på detta område dels från den tid, då jag var landshöfding i Upsala 
län, och dels såsom bosatt i Östergötlands län, och äfven jag kan 
intyga, att fideikommissen der äro väl skötta. Men hvad återstår 
då? Hvar finnas dessa fideikommiss, som äro så illa skötta, att en
samt detta skulle vara ett argument för påståendet, att fideikom
missen strida mot statens väl? Undantag finnas naturligtvis. Det 
finnes fideikommiss, som äro mindre väl skötta, det finnes sådana, 
som äro illa skötta. Det finnes fideikommissbref, som äro mycket 
illa skrifna och som derigenom gifvit anledning till processer, ja, 
skandaler. Men om man ville påkalla statens intervention mot 
alla illa skrifna testamenten eller mot hvarje svensk man, som sköter
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ifrågasatt sin egendom illa, då finge svenska staten rätt mycket att göra! 
upphäfvande jjeja detta resonncment, hvilket af missbruk, som undantagsvis före- 
fideikommiss komma, söker smida vapen mot en institution i sin helhet, före- 
' (Forts.) faller mig origtigt. Är det t. ex. så, att en fideikommissarie upp

fostrar sin äldste son till en lätjefull egoist utan ansvarskänsla, 
är det så, att en fideikommissarie uppfostrar sina öfriga barn, om 
hvilka han vet, att de ej komma att ärfva någonting, i öfverflöd, 
är detta mycket sorgligt och beklagligt. Men jag tror, att sådant 
är undantag. Jag vågar tro, att den uppfostringsmetod hos oss är 
regel, att äldste sonen redan från början får klart för sig, att den 
egendom han tillträder är ett »fidei commissum», det vill säga en åt 
hans heder och lojalitet anförtrodd familjens egendom, som under 
hela hans lifstid ålägger honom bestämda förpligtelscr såväl mot 
själfva egendomen som mot hans syskon, och att de yngre syskonen 
redan från början få klart för sig, att de, derest de skulle komma 
att lida skeppsbrott i lifvet, visserligen alltid kunna finna en till
flyktsort i det gamla fädernehemmet, men att de dock framför allt 
böra gorå sig beredda att genom egen kraft och duglighet för
värfva sitt uppehälle.

Den tanke, som ligger till grund för fideikommissinstitutionen, 
att genom särskilda lagstiftningsåtgärder trygga en och samma 
egendom under en längre tid inom samma familj, har hos alla 
germanska och med dem beslägtade folk vunnit erkännande under 
olika former. Äfven i Ämerika, som är eu ny stat, har en besläg
tad lagstiftning kommit till stånd, lagstiftningen om så kallade 
homesteads. Denna lagstiftning är visserligen endast närbeslägtad, 
och den amerikanska familjeegendomen är oantastbar och odelbar 
endast till dess äldsta barnet hunnit myndig ålder; men ingenting 
hindrar, att äfven de öfriga barnen kunna anlägga en homestead, 
och idén är således grundad på liknande förutsättningar. I det 
engelska samhället har för länge sedan det åskådningssätt vunnit 
insteg, att den äldste sonen skall tillträda familjeegendomen. I de 
flesta stater i Tyskland stiftas ännu i dag fideikommiss, ehuru 
man visst icke torde kunna påstå, att der gällande lagar hvila på 
föråldrad grund. I Danmark åtnjuter fideikommissinstitutionen en 
synnerligt stor omvårdnad från regeringsmagtens sida. Äf alla de 
med oss beslägtade nationer är det egentligen endast den holländska, 
som afskaffa! fideikommissen; men gif oss den holländska rikedomen, 
den holländska familjeandan, den holländska sparsamheten, som 
gör, att en person, som lefver upp mera än 3/4 af sin årsinkomst, 
af allmänheten anses som en sådan slösare, att han borde sättas 
under förmynderskap — ja, med sådana faktorer behöfver man 
icke särskilda lagstiftningsåtgärder för att upprätthålla familjeegen
domen. Med alla de anförda exemplen för ögonen, tror jag dock 
icke, att man kan säga, att fideikommissinstitutionen hvilar på en 
föråldrad grund. Föråldrad är blott den slags liberalism och den 
slags demokrati, som ännu i vår tids Sverige med ljus och lykta
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letar efter »feodala institutioner» för att stångas med dem och som 
icke inser, att detta århundrades blifvande slagfält komma att ligga 
på helt andra områden och långt framom dem, som tro sig med 
dylika angrepp kunna uträtta någonting nyttigt.

Det har sagts, att de medgifvanden, livilka tid efter annan af 
högsta domstolen gjorts mot lideikommissbrefvens lydelse, skulle 
visa, att man redan frångått den helgd, som institutionen kräfde. 
Jag tror icke, att man kan göra ett sådant antagande. De hafva 
gjorts, för att fideikommissen skola kunna bättre än förut motsvara 
sin bestämmelse, på samma sätt som t. ex. Nobels testamente 
undergått åtskilliga, icke så obetydliga förändringar, i livilka dock 
ingen menniska har sett någon rättskränkning. Det är någonting 
helt annat att gå så till väga än att, såsom ordföranden i lag
utskottet föreslagit, vidtaga åtgärder för att upphäfva fideikom
missen, hvilket ju är ett ändamål, som helt och hållet strider mot 
stiftarens vilja. Den af herr ordföranden i lagutskottet föreslagna 
rättigheten för hvarje medlem af en familj, som har ett fideikom
miss, att när som helst väcka frågan om fideikommissets bestånd, 
synes mig deremot vara i hög grad egnad att utgöra ett stridsäpple 
inom familjen och att derinom åstadkomma split och missämja, 
som förut icke förefunnos.

Jag kommer nu till det så kallade allmänna rättsmedvetandet! 
Jag får tillstå, att jag icke rigtigt vet, huru dermed egentligen 
förhåller sig. — Huru många personer ungefär kan det anses be- 
höfvas för att konstituera ett allmänt rättsmedvetande? Och vidare, 
då man ju kan misstänka, att bra många utanför riksdagen stå
ende personer i denna fråga beväpnat sig med ett rättsmedvetande, 
som kan vara sammansatt af alla möjliga andra ingredienser utom 
just af sakkunskap i afseende å rättsgrunderna, kan det icke vara 
skäl att anlägga ett slags gradering mellan den, som skapat sitt 
rättsmedvetande genom att sätta sig in i frågan, och en annan, 
som endast tagit intryck af fraser sådana som: tänk, den ene får 
allt, de andra få intet! — eller kanske någonting om »föråldrade 
förhållanden och fedoala inrättningar» etc. etc.? Jag tror således, 
att frågan om detta så kallade allmänna rättsmedvetande är ganska 
outredd. I ovissheten vill jag för min del hålla mig till kända 
faktorer. En sådan känd faktor är, att Första Kammaren genom 
nio gånger förnyad grundlig diskussion och genom nio gånger för
nyad omröstning visat, att enligt dess rättsmedvetande fideikom
missens afskaffande skulle utgöra eu rättskränkning. Och da jag 
är öfvertvgad, att tusen sinom tusen inom landet hafva den åsigt, 
att den rätta rättskänslan består deri, att man gör rätt för alla, 
såväl lefvande som döda, ber jag att få yrka afslag å såväl ut
skottets förslag som reservationen.

Herr Hassel rot: Jag tillåter mig att, ehuru det redan gjorts 
af flere talare, fästa kammarens uppmärksamhet på, att vid lag-
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utskottets betänkande är fogad en reservation, afgifven af mig och 
tre andra ledamöter i utskottet. Ocli då jag tillåter mig yrka bi
fall till denna reservation, skall jag be att få något närmare redo
göra för innebörden i densamma.

Då lagutskottets förslag till skrifvelse innehåller en positiv, 
bestämd begäran till regeringen att framlägga ett lagförslag om 
fideikommissens upphäfvande, innehåller det förslag till skrifvelse, 
som reservanterna ifrågasatt, först och främst en begäran om verk
ställande af »utredning om beskaffenheten och omfånget af bestå
ende familjefideikommisstiftelser rörande fast egendom», en utred
ning, som under inga förhållanden kan vara skadlig, men i många 
fall kanske komme att öppna ögonen på vännerna af fideikommiss
institutionen för nödvändigheten att införa reformer deri. De 
gamla fideikommissbrefven vimla nemligen af bestämmelser, som 
äro dels otydliga, dels stötande för nutida uppfattning, ja, ibland 
rent af orimliga. Efter det sådan utredning egt rum, begära re
servanterna vidare, att Eongl. Maj:t ville »taga under öfvervägande, 
huruvida gällande bestämmelser om dylika stiftelser må kunna, 
enligt öfverenskommelse inom vederbörande slägt eller» — då till 
exempel en medlem af slägten ej kan anträffas eller annat dylikt 
hinder möter — »under annat lämpligt vilkor och förbehåll, upp- 
häfvas eller förändras». En undersökning begäres således och 
framläggande af det eller de lagförslag, som deraf kunna föran
ledas. Om undersökningen ej anses böra föranleda något lagför
slag, om allt vid undersökningen befinnes godt och väl, ja, då 
begär reservanternas skrifvelse utöfver undersökningen ingenting. 
Yisar det sig åter vara smärre brister i institutionen, som behöfva 
bättras, nå väl, då föranleder skrifvelsen till förslag om ändring i 
dessa afseenden. Endast om vid undersökningen skulle befinnas, 
att institutionen är fullständigt föråldrad och allt igenom brist
fällig, komme väl skrifvelsen att leda till förslag om fideikommis
sens upphäfvande. Jag tillåter mig påstå, att en försigtigare och 
moderatare form för frågans lösning ej kan utfinnas för dem, 
som ej äro bestämda motståndare till hvarje förändring i institutionen.

Jag skall nu tillåta mig att med några ord försvara den stånd
punkt, reservanterna intagit. Fideikommissinstitutionen är ingen 
urgammal svensk inrättning. De första fideikommissen inrättades 
i medlet af 1600-talet, och fideikommisstiftelser tillkommo mycket 
sparsamt under det århundradet. De första lagbestämmelserna rö
rande fideikommiss återfinnas i 1686 års testamentsstadga. Under 
1700-talet stiftades deremot fideikommiss i stor mängd, till dess 
statsmagterna år 1810 funno nödigt att stäcka det fortsatta till
skapandet af sådana och föreskrefvo, att fideikommiss ej vidare 
finge stiftas. De allra flesta fideikommiss i vårt land äro sålunda 
inrättade på 1700-talet, och denna institution stod på den tiden i 
väsentlig öfverensstämmelse med den allmänna uppfattningen i 
landet i såväl ekonomiskt som civilrättsligt afseende. Man må
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till en början besinna, att ridderskapet och adeln då hade sin re
presentationsskyldighet, och det var naturligtvis ur politisk syn
punkt nyttigt, att en medlem af hvarje slägt, helst hufvudmannen, 
var i den ekonomiska ställning, att han kunde utan olägenhet full
göra denna skyldighet. Detta var ett väsentligt skäl för att gynna 
stiftandet af fideikommiss. Dör öfrigt är att märka, att en stor 
del af Sveriges jord då bestod af kronohemman, som innehades un
der åborätt och till hvilka besittningsrätten öfvergick från fader 
till äldste son, ungefär som i fråga om de flesta fideikommiss. Der
till kommer, att en mängd civilrättsliga bestämmelser i ärfda- 
balken, såsom bördsrättsbestämmelserna och förbudet att borttesta
mentera arfvejord på landet, hade samma syfte som fideikommiss
institutionen, att bibehålla den en gång förvärfvade egendomen i 
samma slägts ego. Men rättsuppfattningen ändrades sedermera så 
småningom. Kronohemmanen hafva skatteköpts och blifvit fri 
enskild egendom, så att nu endast ett ringa fåtal sådana finnes qvar 
under åborätt, och bestämmelserna i ärfdabalken, som inskränkte 
slägtens rätt, hafva bortfallit den ena efter den andra. Den enda 
qvarlefva, som uti ifrågavarande hänseende återstår af svunna ti
ders rättsuppfattning, är fideikommissinstitutionen. Hvadan detta, 
frågar man. År då denna institution mera helig, får den mindre 
röras än alla andra lagar, än till och med grundlagen? Skall 
denna institution, oberoende af alla brister i densamma, oberoende 
af alla tidsförhållanden, qvarstå orubbad till tidernas ände? Ja, 
svarar man, derför att en rubbning af denna institution vore en 
rättskränkning eller ett våld. En lagstiftning med återverkande 
kraft stode i strid mot alla rättsgrundsatser. Eu testaments- 
bestämmelse, gjord i enlighet med vid dess tillkomst gällande lag, 
har senare lagstiftning ej rätt att ändra. Dessa äro de hufvud- 
grunder, hvarpå de ställa sig, som motsätta sig hvarje ändring i 
eller upphäfvande af fideikommissinstitutionen. Jag kan för min 
del icke gilla en sådan uppfattning. För att eu rättskränkning 
skall kunna begås, måste det finnas ett rättssubjekt, en person, 
mot hvilken den begås, antingen en lefvande person eller en be
fintlig persona moralis, ett bolag, en stiftelse eller sådant. Att 
genom en lag rubba den rätt, som tillkommer en enskild person 
eller eu personlighet, vore att gifva en civillag retroaktiv verkan, 
och detta bör ju om möjligt undvikas, men man får ej utsträcka 
detta rättsanspråk till ett så sväfvande begrepp som slägten eller 
till ofödda generationer. Ofödda generationer hafva ingen rätt i 
juridisk mening. Yi hafva allvarliga förpligtelser gent emot våra 
efterkommande, vi hafva skyldighet att söka ordna förhållandena 
här i verlden så, att de kunna framlefva sitt lif lika väl och, om 
möjligt, bättre än vi. Men något tal om rättigheter för dem kan 
det icke vara. De få taga verlden, sådan don befinner sig, då de 
komma till densamma. Ett vigt.igare och tyngre skäl är, att man 
måste hafva respekt och aktning för död mans vilja. Det är ju
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också rigtigt, att lagstiftaren bur hafva djup vördnad för död mans 
under laglig form uttryckta vilja. Men man får akta sig att 
drifva denna vördnad för långt. Den bör ej få gå till öfverdrift, 
rent af till vidskepelse. Huru nödvändigt det är att kunna göra 
ändring i testamentsbestämmelser, äfven om de tillkommit i en
lighet med på den tiden, då de gåfvos, gällande lag, ligger för 
mig i öppen dag, men jag vill härutinnan anföra ett exempel. Om 
på den tiden, då hittebarnshus ansågos såsom nödiga och nyttiga 
institutioner — sådana finnas ännu i flera länder — en person 
anordnat eu dylik stiftelse för hittebarn, en anstalt, der nyfödda 
barn utan all kontroll skulle tagas emot för uppfostran och under
håll, men man sedermera komme under fund med, att sådana stif
telser hafva synnerligen menliga följder i afseende å sedligheten, 
skulle då staten, derför att stiftelsen tillkommit i enlighet med 
gällande bestämmelser, vara förhindrad att göra ändring häri? 
Det förhåller sig alldeles på samma sätt med dessa fideikommiss
stiftelser, som äro grundade på otidsenliga stiftelseurkunder: man 
får se till, huruvida och i hvad mån det är behöfligt att ändra 
dem. Sådan har ock den lagstiftande magtens uppfattning varit 
icke blott i vårt land, utan äfven i andra länder, särskild! be
träffande fideikommissinstitutionen. Man har upphäft fideikom
missen i Frankrike, Italien, Nederländerna ocli flera andra stater. 
Det har visserligen sagts, att detta ofta skett i sammanhang med 
revolutioner och dylika omstörtningar, men om så också varit fal
let, må man medgifva, att just under sådana förhållanden får fol
kets allmänna uppfattning lättast och klarast tillfälle att gifva sig 
till känna, och då ordnas förhållandena i öfverensstämmelse med 
den uppfattning, som gör sig gällande hos folket. I Danmark är 
enligt grundlagen fideikommissinstitutionen upphäfd, ehuru sättet 
för dess upphäfvande genom särskild lag ännu icke är bestämdt. 
I Preussen, der fideikommissen först blifvit upphäfda, hafva de 
visserligen åter införts, dock med den inskränkning, att slägten 
har rätt att upphäfva ett fideikommiss —• ungefär samma bestäm
melse, som vi vilja hafva införd i Sverige. Samma bestämmelser 
gälla i de flesta tyska länder, der man bibehållit institutionen, och 
i Österrike. Att de svenska statsmagterna haft samma rättsupp
fattning, framgår oförtydbart af 1810 års författning. Ehuru det 
i de flesta fideikommissbref förbjudes att bortbyta eller förpanta 
fideikommisset lika väl som att försälja detsamma, så stadgar 1810 
års författning, att utbyte eller förpantning kan få ega rum. Nu 
säger man, att detta är stadgadt i fideikommissinnehafvarnes eget 
intresse och således icke i afsigt att upphäfva fideikommissen. Det 
är ju mycket möjligt, att det hufvudsakliga skälet varit sådant, 
men det vigtiga är, att man härigenom uttalat den principen, att 
statsmagterna hafva rätt att ändra en testamentsbestämmelse, om 
och när det af någon skälig anledning kan behöfvas, och denna 
förordning har fått en mycket vidsträcktare tillämpning, än kan
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hända kammarens ledamöter i allmänhet hafva sig bekant. I stif
telseurkunden för ett stort skånskt fideikommiss fans det stad
gadt, att om fideikommissarien gifte sig med en ofrälse, så ginge 
fideikommisset för honom förloradt, eu bestämmelse, som för öfrigt 
lärer finnas i åtskilliga andra fideikommissbref. Fideikommissa
rien, som funderade på ett sådant äktenskap, ingick till Kongl. 
Maj:t med begäran om denna bestämmelses upphäfvande, och den 
19 april 1834 resolverade Kongl. Maj:t: »Kongl. Maj:t vill, med 
anledning af kongl. förordningen den 3 april 1810, ansökningen 
på det sätt i nåder bifalla, att ofvan omförmälda vilkor i fidei- 
kommisstiftelsen kommer att till vidare kraft och verkan upphäfvas.» 
Kongl. Maj:t gjorde således en ganska bestämd ändring af fidei- 
kommissbrefvet med begagnande af 1810 års förordning i detta 
speciella fall.

Jag skall slutligen härutinnan åberopa ett yttrande af en 
person, som nog är en auktoritet för många inom denna kammare 
och som, såsom kammaren har sig bekant, var motståndare till 
fideikommissens upphäfvande, nemligen aflidne landshöfdingen Berg
ström. 1 fråga om den rättsliga befogenheten uttalade han sig år 
1893 synnerligen tydligt. Han sade: »En talare har gjort sig 
synnerlig möda med att söka bevisa, att statsmagterna hafva 
befogenhet att upphäfva bestående familjefideikommiss i fast egen
dom. Det var emellertid onödigt besvär, ty vi, som motsätta oss 
upphäfvandet af familjefideikommissen, hafva icke i allmänhet för
nekat, att statsmagterna ega en sådan befogenhet. Striden står 
således icke derom, huruvida denna befogenhet tillkommer stats
magterna eller icke, utan huruvida omständigheterna äro sådana, 
att statsmagterna böra begagna sin befogenhet.» På denna rätts
liga ståndpunkt står jag. Striden gäller icke statsmagternas be
fogenhet. Den är klar och tydlig. Striden gäller, huruvida det 
är lämpligt och behöfligt att göra någon ändring, och i det af- 
seendct vill jag, gent emot den högt aktade talaren på östgöta- 
bänken, påpeka, att under fideikommissen ligger nära en tjugonde
del af all svensk jord på landet, efter taxeringsvärdet beräknadt, 
nemligen 4,3 procent af jordens taxeringsvärde, och jag vill vidare 
fästa kammarens uppmärksamhet derpå, att denna siffra under do 
senaste decennierna fallit ej obetydligt. Hvad betyder detta? Det 
betyder icke, att fideikommissens värde fallit derigenom, att några 
få fideikommiss upphört, utan det betyder, att under det den 
andra jordegendomen genom ökad odling och bättre skötsel högst 
betydligt stigit i värde, har fideikommissens värde proportionsvis 
ökats mindre, ja, kanske stått stilla eller gått tillbaka. Detta 
faktum lärer icke kunna förnekas, och ett sådant resultat ligger 
nästan i sakens natur. Det är gifvet, att de stora fideikommiss- 
innehafvarne, som hafva rikliga inkomster, kunna tillgodose äfven 
do öfriga barnen utan att utsuga fideikommisset. Do sköta också 
i allmänhet sina fideikommiss väl, och deras fideikommiss äro ofta
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Ifrågasatt mönstergilla. I sådana fall kan jag erkänna rigtigheten af den 
upphäfvande vackra tafla, som talaren på malmöbänken uppvisade. Men det 
fideikommiss. £ifves många andra fall, der förhållandena äro alldeles motsatta.

(Forts.) Det är gifvet, att eu fideikommissarie, som sitter på en liten egen
dom med en stor barnaskara, är obenägen att lägga ned någon 
afsevärd del af fideikommissets inkomster eller af den enskilda 
förmögenhet, han kan hafva, på att förbättra fideikommisset. Der
igenom skulle han ju taga från de andra barnen och lägga till 
den, som i allt fall får mera än de. Frestelsen i motsatt rigtning 
är alldeles för stark. Ofta utsuges jorden och nedhugges skogen 
så mycket som möjligt för att kunna lemna något äfven åt de 
andra barnen. Skall så fideikommisset öfvergå från en slägt till 
en annan, så blir frestelsen ännu större att på det mest hänsyns
lösa sätt begagna sig af tiden, och vi hafva i dessa sista dagar 
sett ett synnerligen eklatant exempel, huru på ett sådant fidei
kommiss skogen nedhuggits, åkern vanskötts och byggnaderna, som 
nedbrunnit, ej åter uppförts. Ja, säger man, men sådant sker 
öfver allt, skogen nedhugges och åkern vanskötes äfven på egen
domar, som ligga under enskild eganderätt. Det är sant, men 
dessa fall, som jag åberopat, äro förorsakade af egendomens egen
skap af fideikommiss. Undanrödjes denna anledning till vanvård 
genom lagstiftningen, så stå dessa egendomar åtminstone icke i 
sämre ställning än de enskilda. Den enskilda egendomen kommer 
efter sköflingen vanligen i bättre händer, och den skedda skadan 
undanrödjes, men fideikommisset kommer till en ny fideikommis
sarie, som ej står i en annan eller bättre ställning än den förre, 
och så går det undan för undan, allt under samma svåra för
hållanden, som göra, att egendomen icke blir väl skött.

Jag skall icke tillåta mig att närmare ingå på de sociala för
hållandena, de svårigheter och tvister inom familjen, som kunna 
uppkomma derigenom, att det finnes ett fideikommiss inom den
samma. Jag kan dock icke underlåta att göra en invändning mot 
talaren på malmöbänken, då han påpekar, att fideikommissarien 
egentligen icke eger fideikommisset, utan endast har nyttjanderätt 
till detsamma, och att om en af sönerna får det i stället för en annan, 
sa är det icke värre för den senare, än om brodern finge en egen
dom från främmande håll. Ja, en sådan fiktion kan man ju göra. 
Men der sitter dock fadern och sköter denna egendom och drager 
inkomst af densamma för sig, sina barn och sin familj utan något 
slags inskränkning alldeles som en sjelfegare. Då är det svårt att 
uppehålla en sådan fiktion och ständigt hafva i tankarne innehållet 
af någon gammal stamfaders förordnande. Syskonen känna det 
dock helt naturligt som en faderns egendom, till hvilken oj de, 
utan endast den äldste brodern har någon arfsrätt, och allmänheten 
känner på samma sätt. Jag misstager mig säkerligen icke, då jag 
häri ser en af de väsentligaste anledningarna till den rätt all
männa oviljan mot fideikommissen.
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I denna sak har så mycket talats, att det är svårt att tillägga Ifrågasatt 
något nytt. En detalj har dock hvarken nu eller vid föregående ■upphäfvande 
diskussioner blifvit berörd, och det är de icke obetydliga svång- fldeik„mmie^ 
heter, som uppkomma för domstolarne vid afdömandet af fidei- (Forts.) 
kommisstvister, hvilka visst icke äro sällsynta. Våra prejudikat
samlingar äro fy Ida af exempel på tvister om successionen mellan 
olika slägter eller slägtgrenar. Det gäller då ofta för den dömande 
myndigheten att fylla en uppgift, som är så godt som olöslig, nem
ligen att af dunkla, sväfvande och stundom motsägande bestäm
melser söka sluta sig till hvad testamentsgifvaren velat stadga för 
ett fall — som han aldrig tänkt sig. Under sådana förhållanden blir 
utgången ofta ingenting annat än ett lotteri. Detta vållar kan
ske under många decennier oro och spekulationer inom slägten, 
innan man kommer till visshet om successionen.

För min del är jag lifligt öfvertygad derom, att äfven för 
vännerna af denna institution det icke gifves något fördelaktigare 
sätt att få denna fråga löst än genom bifall till den försigtiga 
reservation, som vi afgifvit. Man må säga hvad som helst om 
uppfattningen i Andra Kammaren — ett är visst, nemligen att 
den allmänna meningen i landet är för en modifikation af fidei
kommissinstitutionen. Detta styrkes icke blott af Andra Kammarens 
icke tillfälligtvis, utan år efter år fattade beslut, det styrkes äfven 
af den icke ringa minoritet inom denna kammare, som uttalat sig 
i samma rigtning. Kunde man undanrödja en del af de olägenheter, 
som följa med institutionen, blefve de små fideikommissen så små
ningom amorterade, skulle kanske oppositionen mot fideikommissen 
minskas, och vi komme säkerligen att för en mycket lång framtid 
få behålla de stora, välskötta fideikommissen, som i många afseenden 
äro eu heder och en prydnad för vårt land, under det vi skulle 
blifva af med dem, som icke äro till något verkligt gagn, utan 
snarare till skada både för landet, slägt och fideikommissarie.

Herr Leman: Då detta ärende förevar i lagutskottet, var jag
af sammanträde i särskilda utskottet förhindrad att närvara i lag
utskottet. Men hade jag der närvarit, så skulle jag hafva instämt 
i den reservation, som afgifvits af herr Hasselrot med flere, och jag 
har begärt ordet för att något närmare få angifva skälen för denna 
min ståndpunkt.

Denna fråga kan ses från två synpunkter. Man kan nemligen 
uppställa den dubbla frågan: är det lämpligt att bibehålla fidei- 
kommissen? och: begås genom deras afskaffande en rättskränkning?
Kan man på dessa frågor svara ett obetingadt ja, då bör icke 
någon rubbning sko. Men blir svaret nekande, så synes mig tiden 
vara inno att vidtaga en ändring.

Hvad nu lämpligheten beträffar, så hafva våra lagstiftare redan 
uttalat sig, då man år 1810 förbjöd inrättandet af fideikommiss. 
Olämplighoten af fideikommissinstitutionen torde ock numera ingå
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ifrågasatt såsom en obestridlig faktor i det allmänna rättsmedvetandet. Detta 
upphäfvande torde ej hafva fäst synnerligt afseende vid den nationalekonomiska 

fideikommiss. sidan> e*ler frågan derom, huruvida fideikommissfastigketerna skötas 
(Forts.) val eller icke, utan torde hufvudsakligen hafva tagit hänsyn till 

sjelfva rättsfrågan, d. v. s. till frågan om arj'srättens ordnande. 
Allt från den tid, då qvinnan först erhöll arfsrätt och sedermera 
tillerkändes lika arfsrätt med mannen, och intill den tid, då börds- 
rätten afskaffades, har tendensen i den svenska rättsuppfattningen 
och lagstiftningen varit att försvaga slägtens, men deremot stärka 
individens rätt. Denna tendens har ock slagit djupa rötter i det 
allmänna rättsmedvetandet, hvilket såsom orättvis anser en institu
tion, hvilken under lagens skydd frånkänner några vissa personers 
bröstarfvingar den lika arfsrätt, som tillkommer öfrige medborgare, 
samt i stället tillerkänner dylik rätt åt en arfvinge på medarfvin- 
gars bekostnad. Denna omständighet torde, enligt mitt förmenande, 
utgöra kärnpunkten i den opposition, som upprest sig mot fidei
kommissinstitutionens bibehållande.

Ser man på frågan från rättshelgdens synpunkt, så kan man 
ju säga, att man icke får rubba död mans bestämmelser; men man 
bör betänka, att det icke kan vara förenligt med statens idé, att 
orubblig rättshelgd gifves åt sådana af död man gjorda dispositioner, 
hvilka, vid en framåtskridande utveckling, stå i strid mot högre 
ändamål, som staten anser sig böra befrämja. Staten måste ju ofta 
företaga rubbningar till och med af lefvande personers rättsförhållan
den. Ett exempel härpå är expropriationslagen. Enligt denna måste 
den enskilde underkasta sig rubbningar i sina rättsförhållanden till 
förmån för högre ändamål, den enskildes rätt måste vika för det 
allmänna: till förmån härför måste han afstå från sin egendom, 
den må vara för honom aldrig så kär. Ett annat exempel är 
skogslagstiftningen, t. ex. den s. k. Norrbottenslagen. En enskild 
man, som före lagens tillkomst inköpt skog och ansett sig kunna 
få husera med den efter behag, har efter lagens tillkomst betagits 
rätt att sälja träd under vissa dimensioner. Det är ett ingrepp i den 
enskildes magt att förfoga öfver sin egendom af hänsyn till högre 
ändamål. På här anförda grunder anser jag, att, om högre ända
mål derigenom befordras, lagstiftaren är berättigad att upphäfva 
fideikommissinstitutionen.

Man har slutligen sagt, att fideikommissens afskaffande i andra 
länder i allmänhet skett i sammanhang med revolutionära rörelser. 
Innan jag slutar, skall jag i detta afseende anföra ett exempel på 
motsatsen, eller huruledes just under enväldets dagar i Preussen 
en fideikommissinstitution blef upphäfd. Vid slutet af 1700-talet 
upprättades af en herr von Sachs ett testamente, i hvilket han för
ordnade, att under en tid af 50 år all afkastning af hans jord
egendomar skulle användas till inköp af nya jordegendomar, och 
först efter nämnda tid skulle samtliga fastigheter utgöra fidei
kommiss inom testators slägt. Men på framställning af general-
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guvernören i Schlesien, som framhöll, att en stor del af provinsens Ifrågasatt 
jordegendomar på detta sätt skulle uppslukas, beslöt den då en väl- upp äJJanic 
diga regeringen att indraga alltsammans till staten, men än i dag fideikommiss. 
utbetalar preussiska staten årliga ersättningar härför till testators (Forts.) 
samtliga arfvingar. I enväldets dagar kunde man således göra ett 
så starkt ingrepp i död mans vilja.

Jag skall icke längre uppehålla kammaren, utan vill endast, 
då tiden ännu icke torde vara mogen för beslutandet af den mera 
genomgripande åtgärd, som lagutskottet föreslagit, yrka bifall till 
herr Hasselrots reservation, hvilken utgör ett, om än litet, steg i 
den rigtning, som jag anser vara den rätta.

Herr von Ehrenheim: Jag skall icke sysselsätta kammaren
med den så mycket debatterade frågan om det allmänna rättsmedve
tandet och dess värde, uppskattadt från det ena eller andra hållet.

Den förste talaren, som yttrade sig till förmån för utskottet, 
gjorde oss den tjensten, att han sade oss, hvari kränkningen af 
detta allmänna rättsmedvetande låg enligt hans tanke, och det skulle 
vara i den olika arfsrätt, som uppkommer genom fideikommiss-stif
telserna. Jag kan derom icke säga något annat än detsamma, som 
jag yttrade år 1898 och som en af kammaren synnerligen värderad 
man alltid sade, då det var fråga om fideikommissen: om egendo
men icke varit fideikommiss, hade den icke funnits i familjen, och 
det kan omöjligen vara ofördelaktigare för de barn, som icke ärfva 
egendomen, att fideikommisset finnes och såsom fideikommiss öfver- 
går till ett af barnen, än om det alls icke funnes. I fråga om 
andra arfvingar än barn och bröstarfvingar kan någon kränkning 
af rättsmedvetandet icke komma i fråga; ty i det afseendet gäller 
numera fullkomlig testamentsfrihet, och denna testamentsfrihet 
skulle ju då vara lika mycket stridande mot rättsmedvetandet som 
skyldigheten att respektera död mans vilja.

Samme ärade talare, på hvilken jag nyss hänsyftade, yttrade 
äfven, att då vi ändrat alla andra lagar sedan 1809, hvarför skulle 
man då icke kunna ändra äfven denna? Det är icke fråga om att 
ändra en lag, utan det är fråga om att ändra en rättsgrundsats, 
det är fråga om att upphäfva den vigtiga, för hela samhället vig
tiga rättsgrundsatsen, att död mans vilja skall respekteras, då den 
är tillkännagifven i öfverensstämmelse med på dess tid gällande 
lag och icke stora samhällsintressen fordra dess upphäfvande. Att 
så icke är förhållandet med fideikommissen, synes mig hafva blifvit 
af många talare fullt ådagalagdt.

Hvad nu den af lagutskottets ärade ordförande förordade reser
vationen beträffar, så får jag säga, att om den verkligen utginge 
från en benägenhet att bibehålla fideikommissen och att reglera 
deras förhållanden på ett sådant sätt, att de blefve tillfredsställande, 
så skulle man ju kunna känna sig benägen att gå in derpå. Men 
de skäl, han anfört för sin reservation, göra det fullt berättigadt
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ifrågasatt att anse, att den utgått från en benägenhet att afskaffa fideikoin- 
upphdfvande mjsseil) och för ruin del måste jag instämma i hvad en ärad talare 
fideikommiss. bär midt emot yttrade, att utan tvifvel en sådan slägtuppgörelse, 

(Forts.) som här är ifrågasatt, skulle komma att medföra de allra största 
olägenheter och ständiga strider, som endast skulle tjena till att 
framkalla anledningar till ännu mera klagomål öfver fideikommissen.

Då klockan redan närmar sig fyra, skall jag icke längre upp
taga kammaren, utan anhåller blott om afslag.

Grefve Hamilton: Då jag, herr talman, går att yrka bifall
till utskottets förslag, förefaller säkerligen ett dylikt yrkande syn
nerligen gagnlöst. Men kan det icke gagna till annat, så kan det 
likväl vara af intresse för blifvande häfdatecknare, som komma att 
i en framtid — jag hoppas ej långt aflägsen — skildra de då hän- 
svunna fideikommissens historia, att erfara på hvilken ståndpunkt 
Första Kammaren i tjugonde seklets början stod till denna fråga, 
och då kan det ju vara lämpligt, att denna icke framträder allt 
för ensidig.

Jag tror och hoppas, att denna fråga kommer att röna samma 
öde som många andra, t. ex. den kommunala rösträttens begräns
ning: den dyker upp för att falla, för att å nyo dyka upp och för 
att slutligen — sedan samma skäl för och emot mångfaldiga gånger 
upprepats — på grund af den inom landet rådande allmänna me
ningen äfven antagas af denna kammare. Yi skatta oss med rätta 
såsom ett lyckligt folk, och jag föreställer mig, att vi inom kort 
skola visa, till hvilka uppoffringar vi äro beredda för att försvara 
vår sjelfständighet. För vår lycka hafva vi att tacka i främsta 
rummet våra jemförelsevis fria institutioner och att våra författ
ningar utvecklats hand i hand med folket. Oss tillkommer att se 
till, att stillestånd icke härutinnan inträffar, och att lagstiftningen 
förändras till det bättre i den mån som folket mognar härför, samt 
att framför allt de utväxter bortskäras, som strida mot det all
männa rättsmedvetandet, och en dylik utväxt, förmenar jag, herr 
talman, att fideikommissinstitutionen är. Den strider, såsom många 
gånger sagts, mot det allmänna rättsmedvetandet, den gagnar icke 
den enskilde och den gagnar icke det allmänna. Den strider just 
mot det rättsmedvetande, som vill, att man skall göra rätt åt alla. 
Här gäller det att göra rätt åt alla barn. Den uppfattningen gör 
sig gällande inom landet, att det är orätt, att ett af barnen skall 
få hela fideikommissförmögenheten och de andra må hända endast 
få öfvertaga fideikommissariens privata skulder.

Här har framhållits af en aktad talare på östgötabänken, att 
man måste respektera död mans vilja. Det är sant, men denna 
sats får icke drifvas in i det orimliga, och måhända finnes det an
ledning att i detta fall lägga hinder i vägen för fullbordandet af 
död mans vilja, derför att med fideikommissinstitutionen fullföljes 
icke det ändamål, som den döde mannen tänkt sig. Det lär stå i
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fideikommissbrefven, att fideikommissen äro till för: »familjens heder Ifrågasatt 
och conservation». Men jag hemställer, om någon enda gammal upphäfvande 
slägt uppehälles derigenom, att en af medlemmarne får besittnings- fideikommiss. 
rätt till några tunnland jord. Är det icke de enskilda slägtmed- (Forts.) 
lemmarnes kraft och energi, som skall uppehålla densamma? Jag 
är öfvertygad, att de fideikommissinnehafvare, som äro ledamöter 
af denna kammare, skulle hafva säte här, äfven om de icke haft 
några fideikommiss, och hvad hedern beträffar, så är det väl ingen
ting, som så neddrager slägtens heder som just de strider, hvilka 
beröra fideikommissen.

Jag går vidare till den enskilde fideikommissarien. Han må 
hafva aldrig så stor respekt för sina förfäder, så måste det vara 
pinsamt för honom att se, att den egendom, i hvilken han må hända 
nedlagt hela sin lifsgerning, skall öfvergå till ett af barnen, som 
blifvit af ödet härtill utsedt, under det att de andra icke få någon
ting. Och ännu värre är det väl för en fideikommissarie att se 
egendomen skola öfvergå till en annan gren af slägten, derför att 
han icke har andra bröstarfvingar än döttrar.

Här har sagts, att fideikommissen skötas väl, och att det såle
des icke skadar, att de finnas till. Det är visserligen sant, att 
många fideikommiss skötas väl. Men det finnes åter igen andra, 
som vanvårdas, och jag hemställer, om man icke får lof att ursäkta, 
att en fideikommissarie, som mera älskar sina barn än jordlappen, 
skall helt säkert söka efter utvägar för att skaffa något åt sina andra 
barn än den blifvande fideikommissarien.

På grund af hvad jag sålunda anfört, och då jag icke finner 
herr Hasselrots reservation leda till någon lösning af frågan, yrkar 
jag bifall till utskottets förslag.

Herr Unger: Jag vill för min del protestera mot herr Hassel
rots försök att föra denna fråga öfver från rättens område till blott 
lämplighetens. För min del står jag på den ståndpunkten, att 
detta är en mycket vigtig rättsfråga. Det är fråga om, huru
vida man kan gifva en civillag tillbakaverkande kraft. Man söker 
resonnera bort detta och säger, att det här icke är fråga om, något 
annat rättssubjekt än den lefvande slägten. Jo, den, som skall 
stifta lag, får allt se sig omkring, både till höger och venster, både 
fram och tillbaka, och vill man stifta en lag, som skall hafva till
bakaverkande kraft, så får man allt se tillbaka i synnerhet. Då 
träffar man på ett rättssubjekt, till hvilket hänsyn af lagstiftaren 
måste tagas — man träffar på död man, don, som är stiftare af 
fideikommisset. Detta är ju många gånger upprepadt, men jag kan 
ändock icke nu lemna oemotsagdt ett sådant yttrande, som att 
denna fråga icke tillhör rättens område, utan blott är en lämplig- 
hetsfråga.

Det allmänna rättsmedvetandet, säger man, har känt sig upp- 
rördt af de 168 fideikommiss, som finnas. Jag känner icke så noga,
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Ifrågasatt hur det kan vara med det allmänna rättsmedvetandet, men det 
upp aflande skulle förvåna mig, om det känner sig så upprördt af, att det fin- 
fideikommiss. nes 168 arfvingar, som få bruka fideikommiss, men icke känner 

(Forts.) sig upprördt af testamentsrätten, som medgifver, att en far med 
fem barn och 50,000 kronors förmögenhet kan gifva hvart och ett 
af de fyra barnen 5,000 kronor, men 30,000 kronor åt det femte, 
eller om det allmänna rättsmedvetandet känner sig upprördt öfver, 
att fideikommissariens syskon icke få ärfva någon del af fideikom
misset, men icke känner sig upprördt, sä vidt jag hört, öfver, att 
fattigmans barn icke få ärfva någonting alls, utan blott rik mans 
barn.

Det ligger i försöket att få bort fideikommissen en tendens att 
utjemna förmögenhetsförhållandena. Det vore ju mycket bra, om 
man i allmänhet kunde nå detta filantropiska mål, men vi veta, 
att i denna ofullkomliga verld, hvari vi lefva, finnes det ideal, 
som icke kunna uppnås. Detta kan icke uppnås ens genom socia
lismen, som först vill taga bort arfsrätten och sedan all enskild 
eganderätt.

Hvad sedan beträffar det andra skälet, som anföres af opposi
tionen mot fideikommissen, nemligen att fideikommissen skulle vara 
så illa skötta och att de följaktligen för statens bästa måste afskaffas, 
sa vill jag påstå, att det icke är större procent af fideikommissens 
jord, som är illa skött, än af de enskildes, och jag kan icke förstå, 
hvarför egendomen skall blifva bättre skött, då den delas och hvarje 
lott skall med stora kostnader bebyggas, enär fideikommissen väl 
nu i allmänhet ej hafva mera än en fullt bebyggd hufvudgärd. 
Jo, säger man, då kunna egarne få låna penningar på egendomen. 
Under vissa förhållanden kunna de få det nu också, ehuru några 
talare nog missförstått 1810 års förordning i detta afseende, då 
man sagt, att den tillåtit fideikommissens intecknande. 1810 års 
förordning har icke tillåtit meddelande af inteckningar i fideikom
missegendom, utan endast sagt, att Kongl. Maj:t kan i särskilda 
fall etter omstäudigheterna dertill meddela tillåtelse i samma ord
ning, som angående meddelande af lagförklaring är stadgadt, men 
det är visst icke tillåtet för hvar och en, utan blott då förhållan
dena pröfvas dertill gifva anledning.

Sa talades det om något intressant i fråga om motiven för 
1810 års förordning, men talaren glömde att tala om något lika 
intressant i det beslut, som följer efter den inledning, der fideikom
missen målas ut som en riksolycka, nemligen att lagstiftaren detta 
oaktadt icke upphäfde do fideikommiss, som funnos, utan inskränkte 
sig till att för framtiden förbjuda inrättande af nya sådana längre 
än i andra led. Så mycken aktning hade man på den tiden för 
den rätt, som tillkommit i laga ordning. Men nu vill man taga 
bort den i öfverensstämmelse med en del andra förslag, som under 
riksdagarne kommit fram i samma anda.

Yissa personer och bolag skola icke få förvärfva fast egendom,
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föreslås det vid denna riksdag, och gifver man sedan tillbakaver- Ifrågasatt 
kande kraft åt dessa beslut, så att den egendom, som redan i laga upphäfvande 
ordning förvärfvats, skall, enligt allmänna rättsmedvetandets för- fideikemmiss. 
menta kraf, afträdas för landets kolonisation, är man rigtigt inne (Forts.) 
på socialismens sluttande plan.

På de skäl, som förut så många gånger upprepats, ber jag att 
få yrka afslag både å utskottets förslag och herr Hasselrots reser
vation.

öfverläggningen förklarades härmed slutad, hvarefter herr tal
mannen yttrade, att i afseende på föreliggande utlåtande yrkats: 
l:o) att hvad utskottet hemstält skulle bifallas; 2:o) att kammaren 
skulle bifalla det förslag, som innefattades i herr Hasselrots med 
heros vid utlåtandet fogade reservation, och 3:o) att utskottets 
hemställan skulle afslås.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på afslag å 
utskottets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf herr talmannen hem- 
stälde, huruvida kammaren ville till kontraproposition dervid an
taga bifall till utskottets hemställan eller godkännande af det under 
2:o) här ofvan omförmälda yrkande, och förklarade herr talmannen 
sig anse de härå afgifna svaren hafva utfallit med öfvervägande ja 
för deras mening, som ville till kontraproposition antaga bifall till 
hvad utskottet hemstält.

Jemväl om kontrapropositionens innehåll äskades emellertid 
votering, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och anslogs en 
så lydande omröstningsproposition:

Den, som vill, att vid Imfvudvoteringen om lagutskottets ut
låtande n:o 9 kontrapropositionen skall innehålla bifall till ut
skottets hemställan, röstar

Lördagen den 16 Februari.

J a

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har såsom kontraproposition vid nämnda votering 
antagits bifall till det förslag, som innefattas i herr Hasselrots 
med fleres vid utlåtandet fogade reservation.
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Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja — 78;

Nej — 31.

Härefter uppsattes, justerades och anslogs för hufvudvoteringen 
en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som afslår hvad lagutskottet hemstält i sitt utlåtande 
n:o 9, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles utskottets hemställan.

Vid slutet af den häröfver anstälda omröstningen befunnos 
rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 75;

Nej — 33.

Då tiden var långt framskriden, uppsköts behandlingen af 
återstående ärenden på föredragningslistan till ett annat samman
träde.

Upplästes och godkändes statsutskottets förslag till Riksdagens 
skrifvelse, n:o 5, till fullmägtige i riksgäldskontoret, angående 
riksgäldskontorets förvaltning under den tid, som förflutit, sedan 
ansvarsfrihet senast tillerkändes fullmägtige i nämnda kontor.

Upplästes och godkändes sammansatta stats- och bankoutskottets 
förslag till Riksdagens skrifvelser:

n:o 6, till fullmägtige i riksbanken, i anledning af verkstäld 
granskning af fullmägtiges i riksbanken och fullmägtige» i riks
gäldskontoret åtgärder för utförande af det dem gemensamt lemnade



uppdrag i fråga om uppförande å Helgeandsholmen af rikdags- och 
riksbankshus, samt

n:o 7, till fullmägtige i riksgäldskontoret, i samma ämne.
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Justerades åtta protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de ärenden, 
som innevarande dag bordlagts första gången, skulle sättas främst 
på föredragningslistan till nästa sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. 4,3 4 e. m.
In fidem

A. v. Krusenstjerna.
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